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Prețul 20 de bani

SELECȚIA-
mijloc important pentru sporirea

Organ al Ministerului Agriculturii și al Comitetului Central al Sindicatului productivității șeptelului

Să urgentăm plantarea pomilor șl repararea mașinilor agricole 
Plantarea pomilor fructiferi 

poate fi continuată
Dezvoltarea sectorului pomicol constituie una dintre cele mai importante 

preocupări ale oamenilor muncii din agricultură. Plantarea pomilor fructi
feri, completarea golurilor în livezi și înlocuirea pomilor bătrîni în timpul 
toamnei și chiar al iernii, prezintă avantajul că procedîndu-se astfel, se 
obține un procent mai mare de prindere Cunoscînd acest lucru, numeroși 
pomicultori s-au străduit să îndeplinească integral planul de plantări. Pînă 
la 18 decembrie, în întreaga țară (fără gospodăriile de stat) s-au plantat 
peste 853000 de pomi fructiferi.

Știrile sosite din teren arată că profitîndu-se de unele zile frumoase, 
in multe gospodării agricole de stat, gospodării colective, întovărășiri agri
cole și în sectorul individual, plantarea pomilor fructiferi continuă.

Pînă în prezent, cele mai bune realizări la aceste lucrări au fost obținute 
în regiunile Craiova — unde planul a fost realizat în procent de 136 la 
sută, Timișoara — 106 la sută. Sta lin — 101 la sută, Pitești — 85 la 
sută, Autonomă Maghiară 84 la sută și Oradea — 78 la sută.

Nu același lucru se poate spune însă despre plantarea pomilor fructiferi 
în regiunile Iași, Hunedoara, Baia Mare, Ploești, Galați sau Constanța. In 
regiunea Iași, față de planul de 487.898 de pomi s-au plantat pînă acum 
abia... 1.087, în regiunea Galați, față de 50.485 de pomi abia 5.500, iar în 
regiunea Constanța față de planul de 203.688 de pomi numai 26.223.

Exemplele pozitive arătate mai jos, demonstrează din plin că acolo 
unde organe’e agricole și unitățile agricole de stat și cooperatiste acordă 
atenție plantării pomilor, completării golurilor și înlocuirii pomilor bătrîni, 
se obțin rezultate bune. DE ACEEA, SE IMPUNE CA IN REGIUNILE RA
MASE IN URMA CU PLANTAREA POMILOR FRUCTIFERI, SA FIE FO
LOSITA ORICE ZI FRUMOASA, FARÂ ÎNGHEȚ, CIND TEMPERATURA 
ESTE PESTE ZERO GRADE.

Pentru îmbunătățirea proporției 
între specii

In raioanele Lugoj, Lipova, Pecica 
și Jimbolia din regiunea Timișoara, 
inginerii și tehnicienii agronomi au 
desfășurat în ultimele două luni o sus
ținută muncă de îndrumare în uni
tățile agricole cooperatiste și printre 
țăranii muncitori cu gospodărie indi
viduală, mobilizîndu-i să planteze 
din vreme toți pomii planificați pen
tru toamna acestui an. In multe co
mune din aceste raioane, s-a lucrat la 
plantatul pomilor și în ultimele săp- 
tămîni, în orice zi frumoasă, cînd 
temperatura aerului a îngăduit acest 
lucru.

Ca urmare, planul de plantare a 
pomilor fructiferi, a fost realizat aci 
în procent de aproape 100 la sută.

Cu toate rezultatele bune obținute 
în regiunea Timișoara, trebuie arătat 
că datorită lipsei de preocupare a 
organelor agricole, în raioanele Fă
get și Orșova, rezultatele obținute la

Două raioane fruntașe
Oamenii muncii din agricultura re

giunii Cluj s-au convins pe deplin 
de marile foloase pe care le obțin 
muncind cu sîrguință, pentru dezvol
tarea sectorului pomicol.

L'rmînd îndemnul inginerilor și teh- 
n'cienilor agronomi de a executa 
plantatul pomilor din vreme, ei au 
obținut frumoase succese. Pînă la 
mijlocul lunii decembrie, în această

In raionul Mediaș
In toamna acestui an, în scopul 

măririi livezilor din raionul Mediaș, 
regiunea Stalin, s-au planificat a fi 
plantați 8.300 de pomi fructiferi — 
între care pruni, meri, cireși, ca.iși etc.

Membrii gospodăriilor colective din

O nouă livadă de nuci
Tineretul din gospodăria agricolă 

colectivă din comuna Epureni, raionul 
Alurgeni, regiunea Iași, a contribuit 
în acest an la realizarea multor în
făptuiri de seamă.

De curînd, 30 de tineri din această 
gospodărie, mobilizați de organizația

Completează golurile
La gospodăria colectivă din comu

na Davidești.ș. regiunea Pitești, exis
tau în livezi multe goluri, iar unii 
pomi fructiferi nu dădeau rod bogat, 
fiind înbătrîniți.

Consiliul de conducere al gospodă
riei a hotărît ca paralel cu plantările 
noi, să se facă și completarea goluri
lor ca și înlocuirea pomilor fructiferi 
bătrîni.

Vor recolta 5.000 de kg. de porumb și 3.000
kg. de grîu la ha

Patru brigăzi de mecanizare comple
tă din patru gospodării agricole de stat 
constănțene au chemat la întrecere bri
găzile de acest fel din regiune. Spo
rirea producției de grîu și porumb și 
reducerea prețului de cost la aceste 
produse figurează printre obiectivele 
principale ale întrecerii.

La chemarea la întrecere au răspuns, 
printre primele, brigăzile de mecanizare 
de la gospodăria de stat Bordușani. 
Ele s-au angajat să lupte pentru înde
plinirea sarcinilor puse de recenta ple-

Muncitorilor din Agricultură și Silvicultură din R. P. R.

LA S. M. T. URZICENI

Se folosește metoda 
reconditionărilor

plantarea pomilor sînt mult mai slabe 
(circa 40 la sută din plan). In plus, 
s-a constatat că organele agricole 
din raioane ca Oravița, Orșova și Fă
get, nu s-au orientat just în ce pri
vește îmbunătățirea proporției între 
speciile de pomi fructiferi. In raioane 
ca cele de mai sus, domină speciile 
simburoase și îndeosebi prunul, în 
vreme ce perilor, merilor și nucilor 
nu li s-a acordat dicit o mică aten
ție. De aceea, este necesar ca în aces
te raioane, la viitoarele plantări să 
se țină seamă de lipsa arătată mai 
sus stabilindu-se o proporție justă în
tre speciile de pomi fructiferi. Acest 
lucru se va putea realiza și în urmă
toarele săptămîni, folosindu-se ,,fere
strele" iernii, cu condiția ca tempera
tura să nu fie sub zero grade, iar o 
dată cu plantarea, în jurul pomilor să 
se facă mușuroaie spre a feri rădăci
nile de îngheț.

regiune s-au plantat 92.320 de pomi 
fructiferi, din care 59.361 de pomi în 
sectorul agricol cooperatist, — aproa
pe 37.000 în gospodăriile colective, 
iar 19.000 de pomi în întovărășirile 
agricole. Cele mai frumoase rezultate 
au fost obținute în raioanele Cluj și 
Dej, unde s-au plantat peste 35.000 
de pomi fructiferi.

raion s-au situat în fruntea acestei 
acțiuni importante.

Pînă de curînd, muncindu-se cu 
hărnicie, în gospodăriile colective din 
comunele Șoala, Bratei, Buzd, Nem- 
șa și altele au fost plantați peste 
5.000 de pomi fructiferi.

de bază U.T.M., și-au luat angaja
mentul să planteze prin muncă volun
tară o livadă de nuci, pe 6 ha.

Munca s-a desfășurat cu sîrg. In 
scurtă vreme, ei și-au îndeplinit anga
jamentul.

Pînă zilele trecute, colectiviștii au 
săpat în acest scop peste 900 de gropi, 
urmînd a se planta pînă la sfîrșitul 
anului peste 1.000 de pomi.

In prezent lucrările continuă. S-au 
evidențiat în mod deosebit colecti
viștii Gh. Caramet, Victor D. Mircea, 
Ion Dragomirna și Veronica Damas- 
chin.

în sistem neirigat
nară a C.C. al P.M.R. în fața unități
lor agricole de stat producind în sis
tem neirigat cite 3 000 de kg de grîu 
și 5.000 kg de porumb la hectar. La 
culturile irigate angajamentul mecani
zatorilor de la gospodăria de stat Bor
dușani prevede depășirea producției 
planificate cu 25 la sută. Paralel cu 
sporirea producției, mecanizatorii au 
hotărit să obțină un preț de cost mai 
mic decît cel planificat cu 50 de lei la 
tona de grîu și cu 70 de lei la tona de 
porumb.

Se știe că pentru punerea în stare de 
funcționare a utilajului defectat, se fo
losesc piese de schimb noi. Multe uni
tăți S.M.T. insă, pentru a economisi 
cit mai mtilți bani la capitolul repara
ții, nu se bazează numai pe schimba
rea pieselor uzate cu altele noi, scoase 
din magazie. Acestea acordă o atenție 
deosebită recondiționării unui volum cît 
mai mare de repere, folosind astfel la 
reparații și piesele uzate.

Printre aceste unități se numără și 
S.M.T. Urziceni din regiunea Bucu
rești, unitate pe care am vizitat-o de 
curînd. Intre altele, aici am urmărit 
stadiul reparațiilor și îndeosebi pro
blema recondiționărilor.

„Noi am trecut în acest an la lăr
girea sortimentelor de recondiționări, 
spunea mecanicul controlor, tov. Ior
dan Nicolae. De unde pină mai anul 
trecut recondiționările la noi constau 
doar în încărcarea cu sudură a unor 
axe și apoi strunjirea lor la cotele 
normale, acum recondiționăm, de pildă, 
circa 20 de repere la tractoare și multe 
altele la mașinile agricole".

Intr-adevăr, sub îndrumarea șefului

Repară de zor 
mașinile agricole

îndată ce au terminat lucrările în 
cîmp, mecanizatorii de la gospodăria 
agricolă de stat Giurgiu au început 
reparațiile. Organizîndu și munca de 
reparații pe 4 echipe, ei au reușit ca 
în citeva zile să pună în stare de per
fectă funcționare 2 tractoare K. D., 
2 semănători de porumb, 2 pluguri 
de tractor, 4 remorci basculante și 
alte mașini. De remarcat este faptul 
că mecanizatorii de la G.A.S. Giurgiu 
s-au angajat să termine reparațiile 
cu 5 zile mai devreme.

Pînă acum s-au evidențiat în mod 
deosebit echipele conduse de Sime- 
drea Grigore și Alexandru Poterașu si 
mecanicul șef Ion Petroșineanu. Cele 
două echipe au executat numai repa
rații de foarte bună calitate.

B. TRAIAN 
corespondent

Succese la reparații
Mecanizatorii de la S.M.T. Doro- 

banțu, raionul Medgidia, zoresc re
pararea mașinilor agricole și tractoa
relor. Tractoriștii împreună cu meca
nicii de atelier nu precupețesc nici un 
efort pentru a termina la vreme aceste 
lucrări. Pînă acum ei au reparat 39 
tractoare, 53 pluguri, 26 semănători, 
17 discuitoare etc. Recondiționînd și 
un mare volum de piese ei au reali
zat însemnate economii.

In munca de reparare lucrează cu 
mult elan mecanicii Topală Constan
tin, Dan Banciu și mulți alții.

ȘTEFAN CONSTANTIN 
corespondent

M-am relntilnit, de curînd, cu un prie
ten pe care nu-l mai văzusem de astă- 
primăvară. Ca vicepreședinte al sfa
tului popular raional Beclean, tovară
șul Romulus Seleș — acesta e nu
mele lui — m-a plimbat atunci timp 
de citeva zile prin satele raionului 
bucuros că are ce-mi arăta. Cu o săp
tămână in urmă raionul Beclean în
cheiase completa cooperativizare a 
agriculturii.

Mă interesa dacă-i mulțumit de ce 
scrisesem.

— Ai văzut multe, dar ai scris pu
ține — mi-a răspuns el la întrebare. 
Oare așa de puțin ai găsit să scrii 
despre colectiviștii din Lechinfa ? Dar 
parcă de mecanizatorii din Șieu-Odor- 
hei ai scris mai mult ?!

Răspunsul m-a dezamăgit. Pentru un 
moment m-ăm glndit să-i explic că nu 
puteam să scriu chiar despre toate. 
Apoi am renunfat.

Și totuși observația sa mi-a stăruit 
în minte zile de-a rindul. Nu, nu e 
cu putinfă să cuprinzi intr-un articol 
bogăția de fapte pe care le culegi co- 
lindind satele.

Cred că există o asemănare între 
ceea ce pomicu'.torii numesc „tăierile 
de formare a coroanei" și munca de 
redactare a unui articol. Comparație 
net in favoarea pomicultorului deoare
ce el taie uscăturile in timp ce priso
sul dintr-un articol reprezintă el în
săși un fapt de viață plin de sem
nificații.

★
Pe podișca din fața sfatului popu

lar Moțăței, comună așezată nu 
departe de Calafat, am stat de 
vorbă cu un bătrîn. Moșul avea un fel 
de a vorbi cam in zeflemea, dar plin 
de înțelesuri și oarecum ciudat. Lău- 
dind munca tinerilor din brigada ar
tistică de agitație, care in fiecare du

de atelier Zamfir Mihalache, aici se re
condiționează, printre altele, la trac
toare ; supapele de admisie și eva
cuare, suporții roții de întindere, con
ductele de înaltă presiune, culbutorii, 
injectoarcle, axul și rolele de la căru
cioare, furca și carcasa furcii de am. 
breiaj etc. La pluguri se recondițio
nează diferite axe, bucșele semidințate, 
cormanele. Numeroase recondiționări 
se fac și la semănători (automate, spi
țe, tuburi), ca și la alte mașini.

Trebuie menționat faptul că cei 20,54 
lei economisiți în acest an la fiecare 
hantru la capitolul reparații, se dato
rase în bună parte și recondiționărilor 
de piese vechi și uzate.

Numai așa se explică faptul că trac
toarele au fost reparate în proporție 
de 43 la sută, realizîndu-se astfel cu 
10 zile mai devreme sarcina prevăzută 
pînă la finele lunii decembrie. Și mai 
avansată este aici reparația pluguri
lor, a semănătorilor etc.

Insă numai cu piese recondiționate 
nu se poate face totul. Sînt situații 
cînd piesele vechi și uzate trebuie în
locuite cu altele noi. Mult mai avan
sate ar fi lucrările de reparații la 
S.M.T. Urziceni, ca de altfel și la alte 
S.M.T.-ttri din regiune dacă bazele de 
aprovizionare ar fi asigurat stațiunile 
cu o serie de repere ce momentan lip
sesc din depozite. Printre acestea se 
numără diferite pinioane, axe, segmenți, 
role, carcase, tobe de antrenare, rul
menți etc. Pentru buna desfășurare a 
reparațiilor și in'ensificarea ritmului 
acestor lucrări, bazele de aprovizionare 
D.G.A.D. din regiunea București, au 
datoria să asigure cit mai urgent po
sibil unitățile S.M.T. cu sortimentul de 
piese de schimb și materiale care lip
sesc.

L. ION

Mecanicii și ceilalți muncitori de la Centrul Mecanic Otopeni se străduiesc 
în aceste zile să repare un cît mai mare număr de motoare și tractoare care 
au nevoie de reparații capitale. In fo tografie: mecanicii Săvu'escu Anton, 
Glăvan Niculae și Enache Constantin, lucrind la montajul unui tractor K.D. 

care a fost reparat.

minică atrag iot satul la căminul cul
tural, moșul mi-a spus:

— Băieții noștri merg și în alte sate 
să lumineze oamenii. Dacă ar fi peste 
tot așa flăcăi, nici dracul nu s-ar mai 
duce la biserică /

A venit vorba despre traiul din tre
cut al țăranilor muncitori, despre hu
zurul moșierilor. Iată un model de ca
racterizare spusă in citeva cuvinte.

— Ei, moșierii, mîncau șvaițerul, iar 
nouă ne dădeau găurile.

Firește, multe am vorbit despre gos
podăria colectivă. N-am putut afla de 
la el cit de mare e fondul de bază al 
gospodăriei, nici ce venituri a adus 
sectorul zootehnic. Sini reporteri care 
pot și așa ceva. Dar moșul și-a com
pensat lipsa de informații in aceste 
domenii cu un fapt doldora de semni
ficații. Mi-a spus:

— Colectiviștii vor depăși în iarnă 
planul la tăiatul porcilor cu vreo 20 
la sută.

Acest răspuns, cam înflorit, vrea să 
însemne că fiecare colectivist va tăia 
cite un porc, iar alții și cite doi. E 
mult ? E puțin ? E enorm, susține 
moșul.

Rină cu vreo 10-12 ani in urmă tăia-' 
tul unui porc era* mare lux.

Acesta, e faptul pe care nu l-am 
scris in articolul despre gospodăria 
colectivă din Moțăței. N-aveam cum 
să-l „plasez".

Un alt fapt. La 'Scgarcea, fostă mo
șie producătoare de Riesling pentru 
ospețele regale, s-a înființat in primă
vara aceasta o a doua gospodărie 
colectivă. Destule greutăți, destule lip
suri.

De la început s-a resimțit lipsa 
grajdurilor pentru adăpostirea anima
lelor colectivizate. Statul a acordat 
împrumuturi dar pină să se dureze

Plenara C.C. al P.M.R. din 3—5 de. 
cembrie 1959, pune în fața tuturor lu
crătorilor din agricultură sarcina de a 
folosi la maximum toate rezervele in
terne existente, în scopul sporirii pro
ducției la hectar și pe cap de animal. 
Una din metodele eficace care duc la 
creșterea simțitoare a producției și 
productivității șeptelului, este aplica
rea pe scară larga a selecției.

Față de trecut, cînd lucrările de selec
ție urmăreau alegerea reproducătorilor 
numai după conformația exterioară, 
astăzi valoarea zoo-economică a re
producătorilor se stabilește pe baza 
productivității proprii și a urmașilor. 
Alegerea animalelor după productivi
tatea proprie respectiv aceea a descen- 
denților este condiționată de execu
tarea sistematică și continuă a contro
lului producției animale, de înregistrare 
a unor date reale, precum și de cunoa
șterea originii sigure a animalelor 
printr-o individualizare conștiincioasă 
și durabilă a acestora. Cunoașterea și 
urmărirea individuală a animalelor se 
realizează prin ținerea evidențelor 
zootehnice.

Pe baza datelor înscrise în eviden
țele zootehnice se apreciază valoarea 
zoo-economică a animalelor și deci se 
stabilește clasa de calitate, operație cu
noscută sub denumirea generică de 
„bonitare". Cu ajutorul datelor de la 
bonitare stabilite se face apoi potrivi
rea perechilor, pentru a se obține 
urmași cu însușiri superioare pă
rinților. Selecția cuprinde deci o 
serie de lucrări și măsuri bine 
stabilite, care se execută după anumite 
criterii tehnice. Din aceste lucrări unele 
se limitează numai la crescătorii și 
sînt executate de către organele zoo
tehnice ale acestora, iar altele sînt de 
ansamblu și se extind ,1a toate anima
lele unei rase d’ntr-o regiune (zonă de 
creștere, administrativă) cît și din 
toată țara și se efectuează de organele 
tehnice de specialitate ale Ministerului 
Agriculturii.

Lucrările de selecție care revin cres
cătoriilor sînt: individualizarea anima
lelor, efectuarea sistematică și perma
nentă a controlului individual al pro
ducției animalelor de prăsilâ și ținerea 
evidențelor zootehnice cu privire la data 
montei, fătării, înțărcării, furajării ani
malelor, originii, productivității, greu
tății și conformației corporale a deș- 
cendenților. Aceste evidențe se țin 
într-o serie de carnete și registre, iar 
sinteza lcr se face în registrul genea
logic de crescătorie.

O altă lucrare im,portantă în crescă. 
torie este bonitarea, clasarea anuală a 
animalelor și potrivirea perechilor.

Registrul genealogic de stat cuprinde 
la rîndul său date privind animalele

construcții, adunarea a hotărit: „Ani
malele grupate’ să fie date provizoriu 
in grija colectiviștilor".

Un alt necaz. Nu erau furaje. „"Să 
facem un nou împrumut?" Adunarea 
n-a mai fost de acord: „Ne înglo
dăm in datorii, mai bine cumpărăm 
nutreț cu banii noștriI” Hotărire 
unanimă.

A venit toamna, animalele sini de 
mult in grajdurile gospodăriei, furaje 
berechet. Dar nimeni dintre colecti
viștii care astă-primăvară au cumpă
rat nutreț n-a venit să ceară banii 
che'duiți pe nutreț. Dar asta nu-i totul. 
Printre cei care au avut animale in 
grijă și au dat bani din buzunarul lor 
să le cumpere hrană, sini și din aceia 
care în viața lor n-au avut animale 
proprii. Unul dintre aceștia se nu
mește Ștefan Al. Călin. A fost cioban 
la oile regelui, a fost paznic pe viile 
regelui. Acum e colectivist — „condu
cător de atelaj".

'Se înțelege că, Ștefan Călin ar fi 
găsit o 'întrebuințare proprie banilor 
dați pe furaje pentru animalele but 
obștesc. Poate că se și gîndise pe ce 
anume să-i cheltuie în propriul lui in
teres. Și totuși a renunțat in folosul 
gospodăriei. Am vrut să aflu ce l-a 
îndemnat să procedeze așa.

— Nu e gospodăria noastră ? mi-a 
răspuns puțin mirat de întrebare.

★
Nu departe de Bistrița Năsăud se 

află comuna Dumitra. In gospodăria 
colectivă de aici a fost primit acum 
cîțiva ani un țăran muncitor pe nume 
Marin Cticu. Acesta s-a lămurit mai 
greu cum ii cu gospodăria colectivă.

TEOHARI OPREA

(Continuare in pag. a 2-a)

Ing. ION FODOR 
director general în Ministerul 

Agriculturii

cu însușirile productive cele mai bune 
și ereditare ale rasei respective dintr-o 
regiune sau din toată țara, selecționate 
după criterii unice și pe baza îndepli
nirii condițiilor minime de productivi
tate stabilite de către Ministerul Agri
culturii.

Cu ajutorul registrului genealogic de 
stat, de pildă, se identifică vacile cu 
producții ridicate de lapte și grăsime, 
cu o succesiune regulată a tătarilor și 
o longevitate mare, care sînt sănătoase, 
au o bună rezistență organică și o con. 
stituție robustă; de la astfel de vaci se 
vor crește și selecționa produșii și în 
special taurii destinați pentru ameliora
rea în masă a efectivului de bovine, 
prin metoda însămînțărilor artificiale.

In toamna anului curent au fost e- 
laborate noi instrucțiuni de către Mini- 
sterul Agriculturii cu privire la condi
țiile minime de înscriere a animalelor 
în registrul genealogic de stat. Aceste' 
instrucțiuni se bazează pe principiul 
determinării producției animale de 
către organe independente de crescă
torii. înscrierea animalelor în registrul 
genealogic de stat revine ca sarcină 
directă celor 25 de centre de selecție 
ale Departamentului Agriculturii din 
Ministerul Agriculturii. In cursul anu
lui 1959, cele 25 centre de selecție au 
desfășurat lucrările de controlul pro
ducției animale în 114 gospodării agri
cole de stat, 19 ferme de stat ale insti
tutelor de cercetări și învățămînt agri
col, 73 de gospodării agricole colective 
și în 47 unități de controlul producției 
de lapte la vaci în sectorul individual. 
Aceste lucrări au fost executate la un 
număr de 23.244 vaci (plan 20.923), 
83.601 ovine (plan 64.844) și 6683 
scroafe (plan 6271).

Incepînd cu anul I960, centrele de 
selecție ale Departamentului Agricul
turii vor fi reorganizate conform noi
lor sarcini ce le revin.

Potrivit noilor instrucțiuni, registrul 
genealogic de stat va cuprinde: regis
trul genealogic regional, ținut la secți
ile agricole ale sfaturilor populare re
gionale și registrul genealogic de elită 
(republican) care se va ține la Depar
tamentul Agriculturii din Ministerul A- 
griculturii, Direcția Generală a organi
zării producției animale. înscrierea ani
malelor a început în cursul lunii decem
brie 1959 și se va continua în primele 
luni ale anului 1960 pentru animalele 
bonitate în toamna lui 1959.

Organele agricole de pe teren au 
sarcina imediată să îndrume și să spri
jine gospodăriile agricole socialiste în 
efectuarea lucrărilor ce le revin, în 
special în ținerea evidențelor zooteh
nice și a registrului genealogic de 
crescătorie, în boni.tarea animale
lor și întocmirea planului de po
trivire a perechilor. Pe de altă parte 
centrele de selecție au datoria să con- 
tinuie controlul producției animale în 
unitățile agricole și pe efectivele con
trolate în 1959, să înscrie animalele

RAIONUL HUȘI
I Recoltele obținute de colectiviștii
♦ din raionul Huși au convins nu- 
î meroși țărani muncitori de supe-
I rioritatea gospodăriei agricole co-
I lective.
I Iată de ce anul acesta, în raionul 
J Huși au fost create 23 de noi gos-
♦ podării colective, în care au intrat
I 7479 familii, ce și-au unit supra-
♦ fața de 20.181 ha, precum și un

(
mare număr de animale de muncă, 
mașini și unelte agricole. Astăzi,

RAIONUL
In cursul ultimelor două luni ale 

acestui an in cele două gospodării 
agricole colective din comuna De- 
leni, au intrat încă 45 de familii 
de țărani muncitori care au adus 
în gospodărie peste 100 ha de te
ren, atelaje și altele. Printre noii 

Sint îndeobște cunoscute realizările frumoase dobîndite de colectivul de cer
cetători de la stațiuneța experimentală I.C-Z. Palas, regiunea Constanța. Aici, 
munca teoretică se îmbină în mod armonios cu activitatea practică. Priviți 
in fotografie pe inginerul cercetător Tasenco Vladimir, efectuînd in laborator 

determinarea substanțelor proteice din nutrețuri.

corespunzătoare în registrul genealo. 
gic de stat regional și să facă propui 
neri pentru înscriere în registrul genea
logic de elită.

Prin îmbunătățirea condițiilor de 
creștere a animalelor și aplicarea unei 
selecții riguroase, numeroase unități 
agricole de stat și cooperatiste au ob
ținut în acest an o creștere însemnată 
a producției animale. La rasa bălțată 
romînească (Simmental) de pildă, gos
podăria agricolă de stat Grabaț, re
giunea Timișoara, a realizat în acest 
an pe întregul efectiv de vaci în medie 
cîte 4.470 litri lapte, cu 3,6 la sută gră
sime. De asemenea, gospodăria agri
colă de stat Popești-Leordeni, reg. 
București, a obținut în medie anul a- 
cesta cîte 4.240 litri lapte de la fiecare 
din cele 304 vaci. La rasa brună, sta
țiunile experimentale ale Institutului de 
cercetări zootehnice au înregistrat în 
acest an o medie de 4662,5 litri lapte 
pe o perioadă de 300 de zile de lactație* 
La rasa roșie de lapte gospodăria agrU 
cola de stat Peștera — regiunea Con
stanța — a înregistrat pe timp de 305 
zile de lactație la un număr de 58 vaci 
o producție medie de 3.830 litri lapte 
pe an. Gospodăria agricolă colectivă 
Palazul Mare, regiunea Constanța, a 
realizat la un număr de 29 vaci, cîte 
2.836 litri lapte în medie pe 305 zile 
de lactație.

La rasa Pinzgau de Transilvania* 
gospodăria agricolă de stat Coțușca, 
regiunea Suceava, a obținut cîte 3.067 
litri lapte în medie pe an la un număr 
de 238 vaci.

Rezultate importante au fost obținute 
și la producția de lină la ovine. Gospo
dăria agricolă de stat Cărei, regiu
nea Baia Mare, bunăoară, a realizat 
în acest an, în medie, cîte 8,05 kg. 
lină la întreg efectivul de ovine. 
Gospodăria agricolă colectivă Ciu- 
mești, regiunea Baia Mare, a obți
nut cîte 6,337 kg lină în medie pe 
anul 1959. La varietatea Spancă (a- 
meliorată), gospodăria agricolă de 
stat „N. Bălcescu", regiunea Con
stanța, a realizat, în medie, cîte 8,7 
kg. lînă, la berbeci, iar gospodăria a- 
gricolă colectivă Topraisar, regiunea 
Constanța, cîte 6,95 kg. lină în medie 
la berbeci.

La rasa Tigaie, stațiunea experi
mentală zootehnică Rușețu, regiunea 
Galați, a realizat în medie cîte 4,013 
kg. lînă, la un efectiv de 991 capete. 
In ceea ce privește prolificitatea la 
scroafe, stațiunile experimentale ale 
I.C.Z.-ului au înregistrat în acest an 
la rasa Marele Alb o medie de 11,7 
purcei la o fătare.

Din aceste exemple reiese că șep- 
telu] țării noastre cuprinde numeroase 
nuclee de animale cu potențial pro
ductiv ridicat, care în condiții optime 
de întreținere și supuse unei selecții 
continue vor forma matca necesară 
pentru sporirea întregului șeptel. In 
felul acesta vor putea fi realizate și 
depășite sarcinile trasate de partidul 
și guvernul nostru cu privire la pro
ducerea unor cantități sporite de ali
mente și materi? prime de origină 
animală, necesare îmbunătățirii con
tinue a aprovizionării oamenilor mun
cii din țara noastră.

în cuprinsul raionului sînt 42 de 
gospodării colective care cuprind 
9587 familii ; colectiviștii muncesc 
în comun 26.310 ha. teren.

Pînă in prezent in raionul Huși 
cinci comune : Tîrzii, Gugești, Bo
țești, Duda, Stănilești și un număr 
de 29 de sate sînt în întregime 
colectivizate.

AUREL CIULEI 
corespondent

VASLUI
colectiviști se află tov. Popa P. 
Vasile, Popa Ștefan, Tugrilea N. 
Ion, Popica Aneta, Popica Eugenia 
Și alții.

VICTOR VAS1L1U 
corespondent



Iiwățînd din experiența proprie

Un început promițător 
și cîteva... sugestii

Ca ©ra de practica

Cine își propune să vorbească des
pre modul cum este organizat și în
drumat învățămîntul agricol de masă 
în raionul Tumu Severin, trebuie să 
se oprească, vrînd-nevrînd, asupra 
felului cum s-a desfășurat acesta cu 
un an în urmă. De ce așa ? Pentru 
că între învățămîntul agrozootehnic 
organizat iarna trecută și cel început 
de curînd există multiple legături. Cea 
mai importantă dintre ele constă în 
menținerea a peste 90 la sută din lec
torii vechi. Colectivul raional a men
ținut nu numai pe lectorii foarte buni, 
dar și pe cei cu rezultate mai slabe 
sau chiar slabe considerînd, pe bună 
dreptate, că aceștia au deja o expe
riență care-i va ajuta să-și îmbună
tățească munca.

Pregătirea învățămîntului agrozoo
tehnic de anul acesta a fost făcută 
cu consultarea lectorilor printr.o ana
liză temeinică a lipsurilor din iarna 
trecută. In principal s-a stăruit pe în
sușirea experienței celor ma: buni 
lectori, Iar propunerile valoroase au 
fost incluse în planul de măsuri al 
colectivului raional. Discuțiile purtate 
cu lectorii, cu vechii cursanți, cu 
conducerile unităților agricole coopera
tiste precum și cunoașterea stării de 
lucruri din raion au dus la concluzia 
că cercurile trebuie să aibă urmă
toarea structură: 64 agrotehnice. 18 
agrozootehnice, 11 zoopom'cole, 12 
agropomicole, 3 viticole, 3 legumicole 
etc. In cadrul tematicii date, planul- 
concret de lecții s-a fixat de comun 
acord cu cursanți! punîndu-se accent 
pe regulile agrozootehnice care au 
fost mai puțin aplicate anul acesta. 
Astfel, la cele 5 cercuri agrotehnice 
din comuna Fîntîna Domnească se va 
preda o lecție despre întreținerea ară
turii adinei de toamnă pînă la îns.ă- 
mînțări- iar la cele din Crăguiesti 
despre lucrările ce trebuie făcute la 
cultura griului în timpul iernii.

Mulți lectori au considerat că învă
tămîntul agrozootehnic de masă poate 
fi substantial îmbunătății dacă va fi 
susținut prin activitatea căminelor cul
turale. Secția de învățămînt și cultu
ră si-a însușit această propunere. Că
minele culturale vor or*aniza expu
neri pe teme agricole, bibliotecarii vor 
difuza cărți cu subiect agrozootehnic, 
cercurile de citit vor organiza lecturi 
pe teme agrare din broșuri și reviste. 
Totodată în multe sate vor rula jur
nale cu caracter agricol. Susținut ast
fel, învățămîntul agrozootehnic se va 
desfășura fără îndoială la un nivel 
superior celui de anul trecut.

In lipsa unor materiale vizuale — 
planșe și mulaje, insectare și ierbare 
— vor fi folosite vizitele la cele 12 ex
poziții agricole comunale unde, intre 
altele, se află expuse și produsele foș
tilor cursanți.

Muncind pămîntul așa cum au în
vățat la cercurile agrotehnice în iarna 
trecută, mulți cursanți au obținut pro
ducții socotite altădată ca imposibile. 
Așa-s, de exemplu, întovărășirile agri
cole „30 Decembrie" din Izvorănești 
și „Ogorul Roșu" din Șișești care au 
recoltat în medie 5.000 și, respectiv,

4.000 de kg de porumb la hectar pe 
terenuri de deal, slab fertile. Demn 
de precizat e faptul că producțiile cele 
mai mari de porumb obținute în trecut 
pe aceste terenuri n-au depășit 1.500 
de kg la ha. De asemenea, trebuie 
spus că la cursurile agrotehnice de 
anul trecut li s-a demonstrat în-tovă- 
rășiților, pe bază de exemple luate 
din ziare, că, numai lucrînd în comun, 
pot aplica integral și la timp "întregul 
complex de reguli pe care-1 învață. 
Amîndouă întovărășirile și-au organi
zat munca și repartiția produselor pe 
principiul gospodăriei colective. La fel 
procedează încă 15 întovărășiri, iar în 
alte 21 de întovărășiri repartiția pro
duselor se face ca în cooperativa agri
colă de prducție cu rentă.

Și anul acesta, lectorii vor stărui 
asupra faptului că aplicarea întregului 
complex de reguli agrotehnice este po
sibilă numai în unitățile agricole 
cooperatiste. In felul acesta cercurile j 
agrozootehnice sînt nu numai răspîn- 
ditori ai științei agricole, dar și fac- ] 
tori de convingere ai țărănimii să pă- i 
șească pe calea agriculturii socialiste.

După felul cum a fost organizat în- 
vățămintul agricol se poate aprecia că 
frecventa la lecții a celor 4.300 de 
cursanți va depăși pe cea d» anul tre
cut. Și nivelul de predare a lecțiilor 
va fi fără îndoială mai ridicat, întru- 
cît mersul învățămîntului agrozooteh
nic se analizează lunar. Cred însă că 
aducerile lunare la centrul raionu'ui 
ale celor 125 de lectori sînt greoaie. 
Poate că ar fi mai bine, dată fiind în
tinderea raionului, greutățile de dep
lasare și ocupația lectorilor — în mare 
majoritate învățători — ca analizele 
acestea să se facă pe centre de co
mune, unde se pot organiza și lecții 
model cu cursanți. lecții ținute de 
către cei mai buni lectori.

In raion există întovărășiri care 
muncesc în comun zeci și sute de ha 
amenajate pentru irigații. Alte zeci de j 
întovărășiri lucrează, tot în comun, 
rerenuri în pantă supuse eroziunii. Ar 
fi foarte folositor dacă pentru cursan- 
tii din aceste unități s-ar fine cîteva 
lecții pe problemele irigației și ale 
combaterii eroziunii. De asemenea so- 
cot că trebuie extinsă metoda aplicată 
anul trecut de unii lectori care, după 
expunerea fiecărei lecții invitau pe 
fruntașii recoltelor bogate să poves
tească cum au executat lucrarea des
pre care fusese vorba în lecția pre
dată. Apoi n-ar fi rău dacă celor 5—6 
lectori care anul trecut au obtinut re
zultate maî slab» li s-ar da mai muh 
aiutor. Pentru ei s-ar nutea organiza, 
de exemplu, cîteva lecții de metodă și 
vizite în timpul cursului la cercurile cu 
rezultate bune.

Preocupîndu-se în permanență de 
traducerea în viață a hotărîrilor luate 
și de înlăturarea lipsurilor care, even
tual, s-ar ivi, colectivul raional va pu
tea înregistra la sfîrșitul perioadei de 
învățămînt că toți cei 4.300 de cursanți 
și-au însușit problemele predate, că 
pe ogoarele raionului măsurile agro
tehnice se vor aplica în proporții de 
masă așa cum a cerut recenta plenară 
a C.C. al P.M.R.

M. MOTREANU

La școala profesională de mecanici agricoli din Roșiori de Vede, elevii 
primesc o bună pregătire profesională. In fotografie: tov. ing. Mihalțu 
Alexandru, unul dintre profesori, exp.licînd în cadrul orei de practică cum 
se face demontarea mecanismului de distribuție al unui motor de tractor.

Mihail Sadoveanu:„Neamul Șoimăreștilor"
Colecția „Biblioteca 

țăranului muncitor" s-a 
îmbogățit cu o nouă și 
minunată lucrare: ro
manul „Neamul Șoimă- 
reștilor" al marelui nos
tru prozator Mihail Sa
doveanu.

Scris în anul 1914, ro- 
thanul înfățișează isto
ria unor frămintate vre
muri, de demult, cînd 
peste oameni, tîrguri și 
sate se abateau prădal
nice hoarde de năvăli
tori, cînd boieri lacomi, 
gîlcevitori și hapsîni 
tîrguiau rușinos pe gal
beni domnia țării, înro
bind-o dușmanilor.

In Moldova anului 
1612 se dădea o neîmpă
cată luptă pentru ocupa
rea scaunului domnesc 
între urmașii lui Irimia 
Movilă și Ștefan Vodă 
Tomșa — cel din urmă 
va dobîndi și victoria. 
Despre șituația acestei 
țări zbuciumate și înge- 
nunchiate de boieri vor
besc însăși cuvintele nou
lui domn: -,Căci eu pe 
dreptate sînt venit. Ța- 
ra-i spîrcuită și geme 
din pricina ticăloșiilor, 
a împărecherilor... Au 
sărăcit-o ș-au spîrcuit-o 
Movileștii ș-o samă de 
boieri".

Datorită uneltirilor 
și mai ales cu spriji- 
niul unor domni străini 
de popor, boierii la
comi și asupritori și-au 
întins stăpînirea peste 
pămînturile răzeșilor pe 
care aceștia le primiseră 
de la Alexandru cel 
Bun și Ștefan cel Mare 
pentru vitejia și dra
gostea cu care apăra
seră moșia strămo
șească.

De altfel unul din 
conflictele romanului, 
cel dominant, îl cons
tituie lupta dintre ță
ranii orheieni oropsiți 
și boierul Stroie Orhe- 
ianu. Boier din tabăra 
Movileștilor, acesta co 
tropise cea mai mare 
parte din pămînturile 
răzeșilor, fără milă și 
fără judecată. Cînd 
pentru puțin timp Mo
vileștii revin la domnie, 
Stroie Orheianu răzbu
nător și lacom încearcă 
să-i iobăgească pe ră
zeși cerîndu-'e să re
nunțe la pămîntul care 
le mai rămăsese, singu
rul drept de țărani li
beri.

In frunte cu Tudor 
Șoimaru, căpitan de 
oaste al lui Tomșa Vo
dă, întreaga obște por
nește la luptă împo

triva nemilosului boier, 
pentru a-și face singuri 
dreptate. Răzbunarea lor 
dreaptă se împlinește. 
Șoimăreștii dau foc co
nacului moșieresc și 
trag brazde adinei pen
tru ca să nu mai ră- 
mînă nici o urmă din 
acest sălaș de cumplită 
lăcomie și zavistie.

Mihail Sadoveanu zu
grăvește în acest în- 
cîntător roman chipuri 
minunate de țărani dîr- 
zL, curajoși, însuflețiți de 
dragostea de țară, de 
dreptate. Tudor Șoimaru 
este deopotrivă un oș
tean viteaz, un patriot 
înflăcărat și un dușman 
al împilării, lăcomiei și 
cruzimii boierești.

Frumusețea emoțio
nantă a acestei cărți, 
care se citește cu ace
eași pasiune de aproape, 
o jumătate de veac, 
constă în zugrăvirea 
plină de neîntrecut 
meșteșug, a luptei po
porului împotriva împi
latorilor lui, a patrio
tismului acestor țărani 
și oșteni, oameni ai 
gliei, cinstiți și drepți, 
înțelepți și plini de dîr- 
zenie în fața vremurilor.

L. C.

Mărturii ale noului
A 2-a sesiune științifică 

de microbiologic agricolă
între 18 și 20 decembrie a avut loc 

Ia Institutul de cercetări pentru meca
nizarea și electrificarea agriculturii 
cea de a 2-a sesiune științifică .anuală 
de microbiologic agricolă, organizată 
de Centrul experimental de îngrășă
minte bacteriene .al Ministerului Agri
culturii. La sesiune au fost prezenta
te peste 60 de referate și comunicări 
științifice privind rezultatele obținu
te de diferite unități agricole socia
liste prin folosirea îngrășămintelor 
bacteriene, cercetări asupra măririi 
eficacității îngrășămintelor și prepara
telor bacteriene etc. Au fost prezen

tate de asemenea comunicări privind 
folosirea diferitelor microorganisme în 
industria alimentară, textilă, in vini- 
ficație, la însilozarea porumbului etc.

Din discuțiile în cadrul sesiunii a 
reieșit necesitatea unificării și inten
sificării cercetărilor în domeniul mi
crobiologici agricole, lărgirea și per
manentizarea legăturilor dintre mi- 
crobiologii din țările lagărului socia
list, aplicarea pe scară mai largă a 
preparatelor bacteriene îndeosebi 
pentru însilozarea furajelor.

(Agerpres)

(Urmare din pag, l-a)

Cu toată stăruința agitatorilor, vreo 
doi ani a stat deoparte. Pină la 
urmă s-a înscris. In muncă nu 
se distingea prin nimic deosebit. își 
făcea conștiincios treaba și atita tot. 

într-o zi, la vreo trei luni după 
ce a fost primit în gospodărie, pe 
cînd se întorcea de la cîmp, Cucu a 
auzit Intr-un pom de lingă drum zgo
mot specific. A descoperit un roi de 
albine fugit din cine știe ce prisacă. 
Din care anume, peste putință de aflat. 
Mulți oameni din sat aveau stupi, gos
podăria colectivă avea și ea, chiar și 
Cucu avea cîțiva. Se înțelege că ni
meni nu i-ar fi găsit o vină dacă ar 
fi dus roiul acasă. El îl găsise, al lui

era. Dar proaspătul colectivist, n-a 
dus roiul acasă. L-a cules încet, cu 
răbdare și l-a dus drept la prisaca 
gospodăriei colective intr-un stup nou 
mirosind a rășină.

Cred că și acum se mai poate des
luși pe capacul stupului urarea sim
plă, dar plină de semnificații scrisă 
atunci cu un băț muiat în păcură, de 
Cucu: „Dintr-un roi să avem o mie /"

Și acest fapt mi-a rămas in notes 
pierdut printre sumedenie de fapte, 
cifre și întîmplări.

Nu, nu e cu putință să cuprinzi în- 
tr-un articol sumedenie de fapte pe 
care viața nouă a satelor noastre ni 
le oferă darnic la fiecare pas!

Pentru buna 
gospodărire a satelor 

între sfaturile populare comunale, 
precum și între circumscripțiile elec
torale din comunele regiunii Oradea 
se desfășoară o însuflețită întrecere 
pentru buna gospodărire a satelor. 
Rod al întrecerii îl constitute țermi-, 
narea în acest an a 60 de noi cămine 
culturale, 27 de școli, 112 poduri și 
podețe, electrificarea a 10 sate și alte 
lucrări de interes obștesc.

Poșta redacției
Ne întîlnim din nou cu cititorii 

noștri în cadrul acestei rubrici. Ca 
o primă constatare: și de astă dată 
am primit in exclusivitate poezii. 
De aceea, in răspunsurile de mai jos 
vom discuta din nou despre poezie, 
despre lucruri izbutite și neizbutite, 
cu credința că cei ce ne-au scris vor 
reține unele învățăminte folositoare.

Tov. DRAGOSIN MARIA: învăță
toare, comuna Vințul de Jos. Este 
multă pasiune în preocuparea dvs. 
pentru poezie, după cum 'observăm. 
O confruntare cu vechile încercări ne 
arată că ați realizat un progres. Poe
zia „Nănașa colectivei'* ni se pare un 
argument convingător în această pri
vință. Modificați acel vers nereușit 
„După armonie în glas" și finalul 
prea pretențios al ultimei strofe. în 
acest fel .poezia ar beneficia de mai 
multe calități care ar face-o chiar pu
blicabilă. Celelalte încercări poetice 
sînt surprinzător de slabe datorită 
unor imagini artificiale, de un scăzut 
nivel agitatoric și a lipsei de grijă 
pentru formă (poezia „23 August") 
și din cauza unui idilism convențio
nal, lipsit de autenticitate și a nume
roase neglijențe (poezia „La arie").

După cum vedeți încercările dvs. 
sînt foarte inegale. Continuați cu 
aceeași conștiinciozitate, urmărind și 
mai departe simplitatea, plasticitatea 
imaginii și formei populare care vă 
convine mai mult. Cu poeziile agita
torice, nu ați avut succes și pentru 
faptul că vă pierdeți în lucruri ab
stracte, nesemnificative, lipsite de 
profunzime. Mai așteptăm.

Tov. FLOREA TISTULEASA, gos
podăria de stat Stolnici, regiunea 
Pitești. Am primit de la dvs. o nouă 
încercare „Chemarea belșugului". 
După cum vedem perseverați pe dru
mul poeziei- Nu faceți rău. Sperăm 
însă că învățați din slăbiciunile pe 
care vi le arătăm. Și în această în
cercare remarcăm sensibilitate, cîteva 
imagini limnezi, frumoase. Să dăm și 
exemple: „Rîvnitele comori de holde/. 
Prinos ni le aduce anii/, (De ce faceți 
însă greșeli gramaticale?).

In ansamblu poezia e stîngace, șco
lărească. Ultimele strofe ne arată 
pripeala cu care expediați ideea de 
bază a poeziei. Izvorul bucuriei colec
tiviștilor care au belșugul în casă 
trebuie să irupă puternic în imagini 
calde, directe, emoționante. De ce 
dumneata înlocuiești această cerință 
cu șabloane oa : Ne chiamă viața co
lectivul /, Să ne întregească țe
lul /< Să semene norocu și belșu
gul / Să schimbe lumii felul. _

Deci mai multă stăruință, mai 
multă preocupare pentru zugrăvirea 
adîncă a sentimentelor omenești. Con
tinuați să citiți poezie clasică și să 
munciți pe fiecare vers.

Tov. ALEXANDRU HARJA: ora
șul; Vulcan, regiunea Hunedoara, 
încercarea dvs. intitulată „Toamna" 
nu are din păcate nimic promițător 
cu toate că e scrisă mai îngrijit ca 
alte asemenea producții ce ne sosesc 
la redacție. Lipsa ei esențială : e fă
cută din notații sărace, fără un sen
timent dominant. Se înregistrează în 
cele trei strofe momentul venirii 
toamnei, aflăm că: „Noaptea-i rouă 
și răcoare" / că „Zilele se scurg 
într-una /, A sosit acuma bruma / 
Frunzele se-ngălbenesc /. Și pe noi 
ne părăsesc /. Și o dată acestea spuse, 
poetul socotește că a comunicat sufi
cient pentru a ne emoționa, pentru a 
ne transmite un mesaj poetic. Din pă
cate, toate aceste versuri care ne-au 
descris decorul obișnuit al toamnei, nu 
și-au atins scopul, nu au pus în evi
dență o idee de seamă ci o descriere, 
în general, neinteresantă, banală.
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Peste 1.000 de tone produse 
valorificate prin cooperativă

Experiența din anii trecuți a demon
strat colectiviștilor din comuna Cristian, 
raionul Codlea, că prin încheierea con
tractelor cu cooperativa, pentru a vinde 
cit mai mari cantități de produse agro- 
alimentare, obțin, importante venițuri.

în acest an, gospodăria colectivă din 
Codlea a livrat statului pe baza con
tractelor încheiate: 80 tone grîu, 135

tone orzoaică și 700 tone cartofi. La 
rîndul lor, membrii gospodăriei colec
tive au contractat și au livrat alte 150 
de tone de , cartofi, 9 .tone de griu și 
7,5 tone de orzoaica.

în . plus gospodăria a vîndut statului 
prin cooperativă la achiziții încă 4,5 
tone de grîu, 30 tone de 'varză, 15 tone 
de morcovi, peste 20 tone de cartofi.

CONTRACTEAZĂ CC STATUL
Țăranii muncitori' din comuna De- 

leni, raionul Vaslui, s-au convins de su
perioritatea și avantajele pe care le 
oferă contractarea produselor agricole 
și. zootehnice cu statul.

Astfel în ultima vreme au fost înche
iate 60 contracte pentru predarea de vite 
mari, minzați și porci. De asemenea, 
în satul Bulboaca au fost contractate 
pînă acum 100 kg lină.

Printre fruntași la contractări se

află: țăranii muncitori Helgiu N. Gh. 
Vasile, Murguleț Iancu, Coțac A. Va
sile, Tănase Nicolai, Alexa I. Andrei și 
alții.

Prin munca lor de zi cu zi s-au evi
dențiat în mod deosebit și achizitorii 
Ciopeca Ion și Grigoraș Gh.

Contractările continuă.

VICTOR VASILIU 
corespondent

Trebuie grătit ritmul preluărilor 
la porumbul contractat

In ultimele săptămîni, preluarea po
rumbului contractat a fost mult intesifi- 
cată. în regiunea Timișoara, pînă la 
mijlocul lunii decembrie, porumbul fu
sese preluat în procent de peste 94 la 
sută, iar în regiunea Baia Mare peste 
90 le sută. Bune rezultate s-au înregi
strat și în regiunile Bacău, Autonomă 
Maghiară și Oradea care se apropie cu 
pași mari de îndeplinirea contractelor 
încheiata

Nu în toate regiunile însă lucrătorii 
cooperației de consum și ai bazelor de 
recepție au muncit cu sîrguință în vede
rea. realizării planurilor de preluare la 
porumbul contractat. In regiunile Iași 
și București, de exemplu, rezultatele sînt 
departe de posibilitățile existente. In re
giunea Iași, unde procentul de preluare 
a porumbului a ajuns abia la 41,6 la 
sută, există cantități mari de porumb, 
necesarul preluărilor fiind asigurat. 
Atunci ce a lipsit unităților’ cooperației 
de consum, îneît nu au reușit să reali
zeze preluări mai importante ? La 
această întrebare, unii președinți ai 
Uniunilor raionale ale cooperației de 
consum cum sînt tov. Velicu (Tg. Fru

mos), Pălimac (Vaslui), Marian Ste- 
lian (Hîrlău) Ciobotaru (Huși) recu
nosc deschis că acțiunea de preluări 
n-a fost pînă acum bine organizată, nu 
a fost desfășurată o muncă susținută 
de lămurire în masa țăranilor munci
tori contractanți, spre a li se arăta ma
rea însemnătate a îndeplinirii la timp 
a obligațiilor contractuale.

Nu poate fi socotit mulțumitor nici 
procentul de preluare a porumbului de 
50,5 la sută realizat în regiunea Bucu
rești și nici cel obținut în regiunile Su
ceava și Galați (respectiv 51 și 58,7 la 
sută).

Este necesar oa în următoarele zile, 
unitățile cobperației de consum să in
tensifice mitnca în vederea îndeplinirii 
integrale a contractelor încheiate cu 
statul pentru porumb. Ele au datoria să 
antreneze cît mai mulți membri ai con
siliilor sătești și ai activelor de sprijin 
în scopul organizării cît mai temeinice 
a acestei munci, astfel îneît pînă la 
sfîrșitul anului să se obțină realizări cît 
mai importante.

ION DRINCU

Din activitatea filialei 
de vînâtoare a raionului Giurgiu

Filiala de vînătoare a raionului 
Giurgiu desfășoară o rodnică activi
tate. Bunăoară astă vară prin munca 
voluntară a vînătorilor au fost colec
tate de la ariile de treier o cantitate 
de peste 7.000 kg. de gozuri, iar în 
diferite păduri o cantitate de peste 
2.500 kg fîn necesar pentru hrana po- 
tîrnichilor, fazanilor și în generai a 
întregului vînat din zonele de repro
ducție.

De asemenea, din ieșirile la vînătoa-, 
re organizate în acest an, au fost 
predate statului pentru valorificare un 
număr de 4.400 bucăți de piei de ie
pure, 326 piei de vulpi, bursuci și 
dihori și au fost distruse peste 4.650 
de păsări răpitoare.

Demn de remarcat este faptul că 
vînătorii din cadrul filialei raionului 
Giurgiu au adus o contribuție de sea
mă la o serie de acțiuni de folos ob
ștesc. Ei au participat la muncă vo- 
lutară pe șantierul de hidroameliora
ții de la Arsache-Petroșani, unde au 
săpat peste 1.000 mc. de pămînt.

La toate aceste realizări de seamă 
dobîndite pînă acum o contribuție re
marcabilă au adus-o vînătorii Stelea 
Bercescu, Anghel Cuțăr, Popa Cră
ciun, Marin Pătlăgică, Alexandru 
Burcescu, Constantin Prodan, Ion, 
Vlaicu, Dumitru Dima și alții.

TRAIAN BARBALATA
corespondent

Pe urmele materialelor 
publicate

Două gospodării de stat —
două atitudini

De curînd treburile m-au purtat pe 
meleagurile regiunii Galați unde am 
cercetat felul cum se desfășoară mun
ca cultural-educativă în două gospo
dării de stat, unele aspecte ale grijii 
față de om, aspecte pe care doresc să 
le cunoașteți și dumneavoastră.

Să poposim mai întîi la gospodăria 
de stat Țigănești.

lată, aici în față este biblioteca. 
Regret că nu putem intra deoarece 
tovarășa bibliotecară Smaranda Gri- 
gore este plecată. Se mai întîmplă
— veți spune. Dar după cite am a- 
flat de la muncitori, vreme de un an 
de zile biblioteca a fost aproape tot 
timpul închisă. Astă-vară, pentru că 
tovarășa Grigore fiind repartizată la 
secția Brăcășești n-avea cine da cărți, 
iar mai înainte și mai apoi fiindcă 
așa s-a împămîntenit aici obiceiul. 
Rău obicei 1 Ce părere aveți ? Și a- 
cesta a atras după el un altul tot 
atît de rău — căci deși fonduri erau 
prevăzute, de doi ani încoace la gos
podăria de stat Țigănești nu s-a mai 
cumpărat vreo carte. Cele 1.500 de 
volume — vor fi spunînd poate to
varășii din comitetul de întreprindere
— ajung pentru a sta neclintite și 
pline de praf. O parte din ele le pu
tem vedea aici, în dreapta, la colțul 
roșu. Să intrăm 1

Observ că sînteți neplăcut impresio
nați de aspectul acestei încăperi nu
mită „Colț roșu". Tot astfel m-au im
presionat și pe mine geamurile sparte 
ale acestui dulap cu cărți, pe care 
praful se odihnește în tihnă, piesele 
jocului de șah răvășite pe masă, mu
curile de țigări și bețele de chibrituri 
împrăștiate pe podea, aerul închis, 
frigul, și în general toată dezordinea 
care domnește în această încăpere, 
unde, în orele de răgaz, muncitorii 

din gospodărie ar trebui să-și petrea
că timpul în chip plăcut și folositor. 
Dar să trecem mai departe, în clădi
rea alăturată, care la această oră de 
după-amiază ar trebui să freamăte de 
glasurile tinerilor. Ar trebui. Dar iată 
ce găsim : O sală imensă, murdară, 
pustie, cu ferestre sparte, prin care 
șuieră vîntul. cu o scenă din care 
n-a mai rămas decît scheletul... A- 
cesta este clubul — dacă se mai poa
te numi astfel, — căci pînă mai ieri 
a servit drept magazie pentru cereale 
și cartofi. Club se va putea numi a- 
tunci cînd comitetul de întreprindere 
va înțelege care este rolul clubului, 
în desfășurarea activității culturale de 
masă, abia atunci, cînd în această 
sală, curată și încălzită, tineretul din 
gospodărie va asculta conferințe, va 
face repetiții, va cînta, va dansa... 
Sprijinit de organizatorul de partid, 
comitetul de întreprindere împreună 
cu conducerea gospodăriei, trebuie să 
readucă acest lăcaș la menirea pe 
care o are, nu în decurs de săptămîni, 
cum se spune, ci mult mai repede.

Dar să pătrundem acum discret și la 
cantină. Mă veți urma insă cu băgare 
de seamă prin acest coridor obscur ca 
nu cumva să răsturnați la ușă căldă
rile de gunoi, care pe mine m-au în- 
tîmpinat foarte neprietenoase. In 
dreapta se află sala de mese, rău între
ținută — fără foc. cu geamuri murdare, 
cu scaunele rupte — incit nici nu-ți 
vine să intri. De mîncat am văzut că 
se mănîncă aici, în stingă, unde se și 
gătește. Vă este desigur neplăcută a- 
ceastă sobă rău întreținută pe care to
varășa Maria Rusu spală vasele a- 
lături de cratița cu mîncare neacope
rită. Vă sînt neplăcute desigur și aces
te fețe de mese îngrozitor de murdare, 
acest ciob de farfurioară care serveș
te drept solniță și însăși vestmintele 

tovarășei Maria Rusu care, poartă ur
mele a zeci de pete de grăsime. Ori- 
cît de modest ai fi este greu să accep
ți a mînca în asemenea condiții o 
mîncare... care și ea lasă mult de 
dorit.

Dar înainte de a părăsi gospodăria 
de stat Țigănești, să ne oprim numai 
cîteva minute la stația de radioficare, 
ca să aflăm cauza pentru care nu 
funcționează. Căci este știut că și 
acum două luni de zile stația nu func
ționa. De ce ? Fiindcă era stricată. 
Acum cînd este reparată nu funcțio
nează pentru a nu se strica din nou. 
Dar bine — veți spune — această sta
ție, prin care ar trebui popularizați 
fruntași ca Vasile Radu, care a efec
tuat în acest an cu tractorul U.T.O.S - 
26 aproape 600 de hantri mai mult 
față de planul stabilit, unde ar trebui 
să se popularizeze metodele noi de 
muncă, unde ar trebui să se transmi
tă muzică etc., prin ce-și justifică a- 
tunci existența ? întrebarea nece
sită un răspuns din partea comitetu
lui de întreprindere. Răspunsuri ne
cesită și întrebările : De ce cotizațiile 
la sindicat nu sînt plătite de unii to
varăși de un an de zile, de ce in gos
podăria de sat Țigănești nimeni nu 
se preocupă de activitatea culturală, și 
cînd se va lichida cu nepăsarea de care 
comitetul de întreprindere a dat do
vadă pînă acum ?

★
Dar am zăbovit prea mult la Țigă

nești, dragi cititori, și spațiul ne si
lește acum să facem numai un scurt 
popas la gospodăria de stat Ivești.

Muncitorii sînt tocmai în pauza de 
prînz. lată o parte din ei joacă popi
ce. Cei mai mulți însă se îndreaptă 
spre clubul curat și încălzit, unde-i aș
teaptă jocurile de șah, cărțile, gaze
tele..,

Dar să intrăm și noi. Ghiciți cine-i 
tovarășul care împarte gazetele Ia 
muncitori? Este Nicolae Munteanu, 
responsabilul clubului. De la el am a- 
flat că peste 70 de muncitori sînt a- 
bonați la „Scînteia", 30 la „Scînte- 
ia Tineretului", 23 la „Agricultura 
Nouă" etc. Dar priviți aici, în stînga, 
cite colecții de ziare și reviste au. Ție 
mai mare dragul să privești această 
cameră unde totul este așa cum se cu
vine, unde muncitorii găsesc după o- 
rele de program un mediu plăcut.

lată-i la una din cele 8 mese de 
șah ale clubului pe muncitorii zilieri 
Aglaia Tudose și Ion Gîlici, înfrun- 
tîndu-se în joc. Retras într-un colț, 
Anton Roșea învață să cînte la acor
deon. Păcat că se străduiește singur, 
căci așa cum spunea tov. Andone Sta- 
hie, secretarul organizației de partid, 
gospodăria trebuie să-și asigure un 
instructor cultural. In felul acesta pi
anina care stă acum nefolosită și-ar 
afla un rost.

Odată pe săptămînă brigada artis
tică face aici repetiții pentru specta
colele care le prezintă la secțiile gos
podăriei și în comună.

în luna octombrie, comitetul de în
treprindere a înzestrat clubul cu 100 
de scaune. Din fondul cultural de 
10.000 lei s-a prevăzut ca în această 
lună să se cumpere instrumente muzi
cale, costume naționale și cărți pen
tru biblioteca centrală și pentru 
cele 4 biblioteci volante de la secții, 
care în total posedă în prezent 800 
de volume cu 260 de cititori.

Stația de amplificare are un pro
gram foarte variat. Prin intermediul 
ei se transmit propunerile de noi ino
vații, se popularizează fruntașii (ca, 
de pildă, cei din brigada tov. Elena 
Lupașcu) se citesc recenzii, se trans
mite muzică...

Dar comitetul de întreprindere nu 
neglijează nici pe sportivii gospodă
riei, pentru care în noiembrie a cum
părat echipament sportiv în valoare 
de 2.000 lei (masă de ping-pong, 
schiuri, mănuși de box etc).

Să trecem acum în grabă pe la can
tina și bucătăria gospodăriei. Ce dife

rență uimitoare între ceea ce am vă
zut la Țigănești, și ceea ce aflăm 
aici 1 Curățenia, atenția cu care se 
pregătește și se servește mîncarea, 
dovedesc grija cu care sînt aici în
conjurați muncitorii. Dar această co
chetă cantină, ale cărei perdele și 
fețe de mese sclipesc de curățenie, nu 
poate oare rivaliza cu orice cantină 
din Capitală?

★
Călătoria noastră se sfîrșește aici. 

Impresile însă le vom purta încă mul
tă vreme cu noi. Bine ar fi dacă to
varășii din comitetul de întreprindere 
al gospodăriei agricole de stat Țigă
nești ar vizita și ei măcar în fugă 
gospodăria de stat Ivești. Cine știe, 
poate îi va impresiona așa cum ne-a 
impresionat pe noi și în ei se va tre
zi dorința de a o imita.

MARIANA NICOLAU

CORUL DIN SASCIORI

Căminul cultural din comuna Săsciori, regiunea Hunedoara, desfășoară o 
rodnică activitate. In fotografie: Corul căminului cultural pe scena Casei 

Universitarilor din Cluj.

Spre deosebire de anul trecut, în a- 
nul acesta in gospodăriile agricole co
lective și de stat din regiunea Craio
va, pregătirile pentru cazarea anima
lelor pe timpul iernii și pentru însi
lozarea nutrețurilor au decurs în con
diții mult mai bune. Succese . însemna
te au obținut unitățile agricole socia
liste din raioanele Băilești, Cujmir și 
Gura Jiului. Lucrurile au mers însă 
slab în raioanele Baia de Aramă, Gi- 
lort, Amaradia, Oltețu și altele. Fap
tele acestea erau arătate în articolul 
intitulat „Sînt posibilități pentru a se 
asigura animalelor condiții bune de 
iernat" publicat în „Agricultura Nouă" 
nr. 576.

în răspunsul trimis redacției de 
secțiunea agricolă a Sfatului popular 
regional Craiova se arată că în urma 
măsurilor luate s-a reușit să se de

pășească planul de însilozări în gos
podăriile agricole colective; în gospo
dăriile agricole de stat însă situația 
este nesatisfăcătoare. De asemenea, in 
răspuns se mai arată că în urma ter
minării unui insemnat număr de graj
duri, saivane, maternități, cotețe, se 
va asigura adăpostirea corespunzătoa
re a întregului efectiv de animale și 
păsări din unitățile agricole socia
liste din regiune.

★
In „Agricultura Nouă" nr. 579, în 

articolul intitulat „Mai multă grijă 
bunei desfășurări a însămînțărilor ar
tificiale" se arăta că în unele raioane 
din regiunea Cluj acest eficace mij
loc — insămînțarea artificială a ovi
nelor — care duce la ameliorarea ra
pidă a raselor de ovine cu lină gro
sieră în oi cu lînă fină și semifină, 
nu se bucură de atenția cuvenită. Ca 
exemple negative erau citate raioa
nele Beclean, Sărmaș, Cluj și Aiud-

Răspunzîd redacției, secția agricolă 
a Sfatului popular al regiunii Cluj 
arată că cele sezisate sînt juste și că 
s-au luat măsurile cuvenite pentru re
medierea lipsurilor. De asemenea, se 
anunță ca au fost sancționați prin re
trogradare toți cei care nu și-au în
deplinit la timp sarcinile ce le reve
neau
IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIN

Anunț
Abonațl-vă la revista „APICULTU

RA", revistă lunară de știință și prac
tică agricolă — organ al Ministerului 
Agriculturii și al Asociației Crescăto
rilor de Albine din R.P.R.

Abonamentul costă lei 30 anual pen
tru 12 numere și se poate face la fi
lialele A.C A. din R.P.R. sau oficiile 
poștale locale.



La G. A. C. din Călugăreni

Creșterea vacilor
poate lua o mare dezvoltare

Prin fusta folosire a fondului 
funciar se realizează beneficii

ÎNGRIJITOARE 
IHI A R N II € Ă

Zicala: „Omul cît trăiește are 
de învățat", se potrivește și co
lectiviștilor din comuna Călugă
reni, raionul Vidra, regiunea 
București. Acum la capătul unui 
an de muncă, cînd ei au de ana
lizat nu numai activitatea din a- 
nul care se apropie de sfîrșit, ci 
și ceea ce au de făcut în a- 
nul care vine, se desprind bine 
pe lîngâ succesele obținute și 
învățămintele de care trebuie să 
se țină seama pentru ca gospodă
ria colectivă să se poată întări și 
dezvolta, pentru ca veniturile co
lectiviștilor să fie cît mai mari.

Ca succese înregistrate în gos- 
.dăria colectivă „21 Decembrie" 

din comuna Călugăreni, pot fi so
cotite recoltele bune la hectar : 
1-700 kg grîu, 1.700 kg ovăz, 1.55Q 
kg floarea-soarelui, precum și 
producțiile de lapte. în medie s-a 
obținut pe cap de vacă peste 
2.300 litri și cîte 45 litri pe cap 
de oaie. Sectorul zootehnic (13 
vaci de lapte, 9 scroafe și 193 oi 
mulgătoare) a adus un venit de 
aproape 90.000 lei, ceea ce 
seamnă aproape 45 la sută 
veniturile bănești realizate 
gospodărie în anul acesta. Cifrele 
demonstrează în mod convingător 
că animalele de producție pot a- 
duce gospodăriei colective în
semnate venituri. Aceste venituri 
însă, nu sînt și nu pot fi întîm- 
plătoare. Colectiviștii din Călugă
reni au înțeles că nu este deajuns 
să aibă încărcătură de animale 

rută la suta de ha teren arabil 
că acestea să fie de rasa, să

nătoase și bine întreținute, ci este 
nevoie și de furaje îndestulătoare

în- 
din 
de

și în primul rînd de porumb si
loz.

— Noi, spunea tov. Gavril Gro- 
zescu, vice președintele gospodă
riei, ne-am convins de însemnăta
tea porumbului siloz. Acest nutreț 
recoltat în faza de coacere lapte- 
ceară și însilozat în bune condiții 
a asigurat animalelor mai mari 
cantități de unități nutritive. Așa 
se_ explică de ce gospodăria noas
tră colectivă a obținut pînă acum 
peste 2.300 litri lapte pe cap de 
vacă furajată.

Pornind de la învățămintele 
din acest an colectiviștii din Că
lugăreni plănuiesc ca în i960 fer
ma de vaci să ajungă la 37 ca
pete. în acest scop, ei au oprit din 
prăsilă 14 vițele dintre care 4 sînt 
de pe acum gestante. Gospodăria 
își propune să mai cumpere încă 
10 vaci de lapte, mai ales că prin 
înscrierea de noi membri, supra
fața arabilă a crescut la 219 ha.

Grija colectiviștilor din Călugă
reni pentru dezvoltarea creșterii 
animalelor avere obștească nu se 
rezumă numai la mărirea număru
lui de animale. în aceeași măsură 
ei s-au interesat și de asigurarea 
unei. baze furajere corespunză
toare. Astfel, au fost însilozate 
cantitatea de 20 vagoane de po
rumb și asigurate cantități însem
nate de 
ială de 
precum 
lucernă, 
aceasta

pus și pe problema bunei iernâri 
a 
a

concentrate : tărîțe, unh 
porumb, orz și mazăre, 
și fînuri de calitate —- 
borceag, etc. în afară de 
un accent deosebit

FORȚATE IN RĂSADNIȚE
CULTURI LEGUMICOLE

animalelor în care scop grajdul 
fost reparat din vreme.

★
Un lucru ce pare neînțeles 

către consiliul de conducere 
gospodăriei colective „21 Decem
brie" din comuna Călugăreni, este 
acela cu privire la îngrijitorii de 
animale. Este însă drept că în 
prezent au fost repartizați în 
ceasta muncă oameni pricepuți 
ca Tudor Beca și Ion Rusu. Dar, 
cum consiliul a mers pînă acum 
pe linia schimbării prea dese a 
îngrijitorilor, se cere ca acești 
oameni să fie permanentizați. 
Practica îndelungată într-o mun
că, duce la o calificare din ce în 
ce mai mare, la obținerea de cît 
mai bune rezultate. Este de neîn
țeles cum în această privință dr. 
veterinar Viorel Nicolescu, care 
a ajutat mult gospodăria, nu a 
sfătuit pe colectiviști să înlăture 
sistemul păgubitor al schimbării 
îngrijitorilor de la un anotimp la 
altul. Și tot așa de neînțeles este 
și faptul că consiliul de conducere 
nu s-a îngrijit de calificarea unor 
colectiviști care să muncească la 
ferma de animale. In treacăt fie 
zis gospodăria nu are oameni ca
lificați din rîndul colectiviștilor.

Calificarea colectiviștilor care 
lucrează în sectorul zootehnic, ca 
și permanentizarea lor la locul de 
muncă respectiv — sînt pe lingă 
cele arătate mai sus condiții ale 
dezvoltării creșterii animalelor în 
gospodăria colectivă „21 Decem
brie" din Călugăreni.

S. RADU

de 
al

a-

Gospodăria agricolă de stat Corcova 
avea nu de mult, mari suprafețe de 
teren arabil, care cultivate cu cereale 
nu dădeau rezultate corespunzătoare, 
în ultimii ani s-au luat măsuri de fo
losire justă a terenului.

Astfel s-a analizat rentabilitatea te
renurilor de la Menți care în parte 
era pășune și arabil slab productiv. 
In 1956 s-au început lucrările de a- 
menajare a 60 de ha de vie. Pe coas
tele mai abrupte s-au făcut terasări, 
iar pentru scurgerea apelor s-au exe
cutat canale de drenare și bazine de 
captare a apelor. Cu cît era panta mai 
mare cu atît s-a făcut taluzul mai 
înalt și terasa mai îngustă. In orice 
caz pe fiecare terasă s-au plantat cîte 
1-2 rînduri de vițe. Pentru a nu fi 
erodate taluzele s-au inierbat. Mai 
mult de 10 la sută din plantație s-a 
executat pe terase.

In anii 1957 și 1958 s-au plantat vii 
peste 150 de ha la Zegujani și FIo- 
rești care în acest an au fost aron
date la Baia de Aramă.

Tot în vederea justei folosiri a fon
dului funciar în acest an la Lupșa și 
Jirov s-a început să se are sau să se 
desfunde 100 de ha pentru a se planta 
pomi. Din această plantație se vor iri
ga 40 de ha, actualmente lucrările de 
irigație s-au terminat pentru 10 ha. 
Aici a hotărît consiliul gospodăriei 
să creeze o colecție model de pomi.

Dacă înainte vreme, moșierii pu
neau să se planteze în noile livezi în 
special prunul, astăzi s-a schimbat ra
portul de specii din livezile nou create: 
merii ocupă 45 la sută, perii — 30 la 
sută și prunii — 25 la sută.

In scurt timp, gospodăria va rea
liza ca încă peste 300 de ha să fie 
plantate cu vii și 350 de ha cu livezi. 
Această stăruitoare preocupare, ce 
o are consiliul gospodăriei pentru 
buna folosire a terenurilor slab pro
ductive și transformarea lor în adevă
rate terenuri roditoare, va aduce noi 
beneficii gospodăriei.

Intr-adevăr, analizînd că în gene
ral pe aceste terenuri se obțineau pro
ducții mici de fîn, masă verde pășu- 
nabilă, fîn lucernă și cereale boabe 
Ia un preț de cost oarecum ridicat 
din cauza unor lucrări suplimentare și 
producțiilor scăzute se poate afirma că 
beneficiul pe unitatea de suprafață s-a 
mărit de cîteva ori. Intr-adevăr dacă 
s-ar evalua producția realizată ca mar-

fă nu s-ar putea obține un beneficiu 
mai mare de 300—400 de lei per ha. 
In schimb plantînd vie sau pomi, 
chiar în anii nefavorabili se obțihe un 
beneficiu de cel puțin 2.000 lei. Dar 
dacă vom adăuga la acesta și benefi
ciile obținute de pe urma prelucrării 
strugurilor în vin și a produselor se
cundare în rachiuri, ne dăm repede 
seama că aceste beneficii cresc.

Nu trebuie uitat că gospodăria de 
stat Corcova a obținut premiul II pen
tru vinul Pinot Noir și Corcovin și 
premiul III pentru Cabernet Sauvig
non la concursul republican din anul 
1958. In acest an a obținut premiul I 
pentru Pinot Noir la concursul repu
blican și medalia de aur la concursul 
internațional de la Liubliana.

Dar gospodăria n-a cîștigat numai 
prin struguri, fructe și vin de la jus
ta întrebuințare a fondului funciar, ci 
și prin livrarea a zeci de mii de coar
de de vie, de pomi altoiți și de puieți 
port-altoi.

Deci mînuind just fondul funciar 
orice gospodărie va putea mări bene
ficiul la unitatea de suprafață

V. RIZESCU

I

Cultura legumelor forțate în răsadniță constituie una din preocupările impor
tante acum în timpul iernii pentru colectiviștii din comuna Păulești — regiu
nea Baia Mare. Președinta gospodăriei colective, tov. MARIA ZIDARII, Erou 
al Muncii Socialiste, se interesează îndeaproape de mersul acestor lucrări.

Măresc fondul de bază
In acesf an, colectiviștii din comu

na Gugești, raionul Huși, și-au mărit 
efectivul de animale prin procurarea a 
încă 400 oi și 58 de bovine din care 
20 de vaci de lapte. In prezent secto
rul zootehnic a] gospodăriei numără 
800 de oi, 145 de bovine din care 40 
de vaci și alte animale.

Continua dezvoltare a sectorului 
zootehnic a dus la creșterea fondului 
de bază al gospodăriei, care la sfîr« 

’:! anului va depăși suma de 
J0.000 lei.

Totodată s-au creat condiții optime 
pentru -adăpostirea animalelor cons- 
truindu-se un grajd pentru 50 de vaci 
și un grajd pentru 30 cai. De asemenea, 
colectiviștii de aici au mai construit 
o remiză pentru unelte agricole ce se 
întinde pe o suprafață de 400 mp pre
cum și un garaj, pentru cele 3 autoca
mioane ale colectivei, la care au fo
losit numai materiale din resursele lo
cale și mina de lucru din gospodărie.

AUREL CIULEI 
corespondent

IBIRIU
In primăvara acestui an, 20 de trac

toriști de la S.M.T. Inotești, regiunea 
Ploești, și-au exprimat dorința de a 
se înscrie și participa la concursul de 
,>cel mai bun tractorist". Aveau create 
condiții dintre cele mai bune: utilaj 
bine pus la punct, teren unde-și desfă
șura activitatea — berechet. O dată în
frăți în concurs participant nu au pre
cupețit nimic pentru ca să obțină re
zultate bune. Care-i situația acum la 
sfîrșitul anului? Cinci dintre cei în
scriși la concurs și anume Dăncescu 
Gh., Nedelcu V., Alexandru D. Ion, 
Dinu Gh. Alexandru și Gulie Gheor- 

he au realizat în acest an între 1.101-
45 de hantri, fără reparații, fiecare 

„in ei economisind piese de schimb și 
carburanți intre 23.009—33.937 lei. 
Rezultate bune au dobîndit și ceilalți 
tractoriști înscriși în concurs.

Ca urmare a frumoaselor succese 
obținute de tractoriști, planul de pro
ducție pe stațiune a fost îndeplinit și 
depășit în fiecare campanie. Pe întreg 
anul, față de 27.697 hantri planificați, 
s-au realizat 
unui hantru de 
la 136 ia 82,19 
du-se la suma 
succese se datoresc în mare parte per
manentizării la locul lor de producție 
a majorității brigăzilor de tractoare.

Intr-adevăr, din cele 8 brigăzi, 6 sînt 
permanentizate și lucrează în gospo
dăriile colective și întovărășirile din 
comunele Baba Ana, Conduratu. Mi- 
zil, Săhăteni, Cireșanu și Urlați.

O analiză mai adîncă ne arată că 
încărcătura pe tractor fizic la S.M.T. 
Inotești este destul de mare, revenind 
în medie la aproape 250 ha. Acest lu
cru dovedește că conducerea stațiunii 
a chibzuit bine cînd a hotărît să per
manentizeze cît mai multe brigăzi la 
locul de producție Altfel, cu greu s ar 
fi putut face față cerințelor mereu 
crescînde ale unităților agricole coo
peratiste.

35.988 hantri. Costul 
lucrări a fost redus de 
lei, economiile ridicîn 

de 844.260 lei Aceste

Producții mari 
de zahărla sfecla

34.000 kg. sfeclă de zahăr la hectar 
a obținut în acest an gospodăria co
lectivă din comuna Iecea Mare, raio
nul Jimbolia.

Aplicarea unui complex de măsuri 
agrotehnice a dovedit că această can
titate poate fi cu mult depășită. La 
propunerea ing. agronom Ardeleanu 
Aurel, colectiviștii au hotărît să lucre
ze într-un mod deosebit 2 ha.• cultiva
te cu sfeclă de zahăr.

Iată cîteva din aceste lucrări care 
âu dus la obținerea unor producții 
record (peste 92.000 kg. la ha.). Te
renul anat din toamnă și lăsat în braz
dă cruda, a fost lucrat în primăvară 
cu cultivatorul, în scopul menținerii 
ape? în sol, distrugerii buruienilor și 
creării unui bun pat germinativ. In- 
sămînțarea s-a făcut imediat ce con
dițiile atmosferice au permis efectu
area acestei 
kg. sămînță 
36 cm între 
rînduri le în 
lei oarbe, o 
clă s-a însămînțat și cîte 5 kg. sămîn
ță de cînepă, care, după cum se știe, 
răsare mai repede.

La apariția rîndurilor marcate s-a 
executat prașila oarbă, iar odată cu 
apariția frunzelor adevărate s-a exe
cutat buchetatul și răritul la 18-20 cm. 
In afară de prașila oarbă, în timpul 
vegetației s-au mai executat trei pra- 
șile. Scopul »lor este bine cunoscut: 
mobilizarea solului, distrugerea buru
ienilor etc.

Terenul a fost îngrășat suplimen
tar în două rînduri — odată cu 
prilejul aplicării celei de a două pra-

șile, — folosindu-se urina de grajd 
în concentrație de 15 la sută, în care 
s-au dizolvat și 2,5 kg. superfosfat. A 
doua îngrășare suplimentară cu urină 
de grajd s-a făcut înainte de prașila 
treia, in concentrație de 25 la sută, 
la. care s-au adăugat 4 kg. de su
perfosfat.

DANA CIGUSIEV1CI

lucrări, S-a dat cîte 24 
la ha., la o distanță de 
rînduri. Pentru a marca 
vederea executării pr.ași- 
dată cu sămînța de sfe-

PERMANENTE
Despre felul cum și-au desfășurat 

munca brigăzile permanente de aici să 
ne oprim la brigada a Vi-a condusă de 
tov. Dinu Gr. Ion care lucrează în co
muna Mizil, 
colectivă și 2 întovărășiri. „Prin per 
manentizare — îmi spunea tov. Dinu 
Gr. Ion — noi am avut posibilitatea ca 
să executăm orice lucrare în întregime 
și la timp. împreună cu tov, președinte 
Nicolae Fințescu și vicepreședinte 
Moise Constantin, cu care țin o strlnsă 
legătură, am putut stabili, de pildă, 
momentul optim pentru recoltarea pă- 
ioaselor. trecînd apoi cu toate forțele 
la executarea lor. Totodată noi am pu
tut realiza un volum complex de Iu 
crări mecanizate. Atunci cînd condițiile 
specifice o cerțau, noi am executat lu
crări de cultivație, discuit, grăpat, etc., 
iar cînd porumbul trebuia prășit, noi 
fiind acolo, în gospodărie, nu am în- 
tîrziat nici măcar o zi sau un ceas cu 
începerea prașilei. Deosebit de acea 
sta noi am mai executat mecanizat și 
alte lucrări ca: desfundări, desțeleniri, 
tocat furaje, transporturi etc.“.

Pe de altă parte fiind la curent cu 
planul de muncă al gospodăriei, trac 
toriștii au organizat lucrul în 2 schim 
buri la cîte 3—4 tractoare din brigadă. 
Ziua semănau sau treierau, iar noap
tea arau. Toate acestea au avut ca re
zultat executarea unui volum mare de 
lucrări. Planul anual al brigăzii de 
2224 hantri a fost depășit: cu 56 de extinderea volumului lucrărilor meca- 
procente, realizîndu-se 3506 hantri. în
grijind bine utilajele din dotare, meca
nizatorii au prelungit mult durata de 
funcționare a tractoarelor între două 
reparații Tractoristul Gheorghiță Ion, 
de pildă, doar cu un singur rînd de 
segmenți a realizat cu M.T.Z.-ul pe 
care-l conduce 775 de hantri, iar Gulie 
Gheorghe, schimbînd doar cîteva filtre 
de motorină și curele de ventilator a 
realizat peste t.100 de hantri. In acest 
fel economiile de piese se ridică la 
brigada a VI-a la peste 54.000 lei,

deservind o gospodărie

In perioada actuală mecanizatorii 
din brigada a Vl-a au adus în stațiune 
ca și ceilalți din celelalte brigăzi per
manente, de altfel, numai acele trac 
toare care necesită reparații generale 
și capitale ; restul tractoarelor se re
pară la brigadă, împreună cu plugu
rile, cisterna mobilă, grapele, vagonul 
dormitor etc.

Dar de pe urma permanentizării bri
găzilor au avut mult de cîștigat și co 
lectiviștii și întovărășiții. In urma lu
crărilor de bună calitate făcute de me
canizatori, aceștia au dobîndit recolte 
bogate. Gospodăria colectivă „Unirea" 
din Mizil, bunăoară, a obținut în acest 
an cîte 1835 kg. grîu, 2.200 kg orz, 
3.000 kg. porumb boabe, 1850 kg. floa
rea-soarelui în medie la ha.

In lumina noilor sarcini sporite puse 
în fața mecanizatorilor de către recen
ta Plenară 
conducerea 
o serie de 
prezent se 
nului de producție a S.M.T.-ului și a 
unităților agricole cooperatiste de
servite. Paralel, se încheie și contrac
tele de lucrări pentru anul viitor. Pen
tru ca în 1960 să se obțină rezultate și 
mai îmbucurătoare în exploatarea ma
șinilor, s-au luat măsuri cu privire la

lărgită a C..C al P.M.R., 
stațiunii a luat de pe acum 
măsuri. In acest scop, în 
lucrează la elaborarea pla-

nizate și aceasta îndeosebi pe seama 
înzestrării stațiunii cu noi tractoare și 
mașini cît și permanentizarea tuturor 
brigăzilor. Acest fapt va permite ca 
mecanizatorii să facă lucrările agricole 
într-un timp și mai scurt în cadrul 
epocilor optime și simultan în majori
tatea unităților agricole cooperatiste 
din raza de activitate a stațiunii.

I. LEȘEANU

Membrii gospodăriei agricole colective din Otopeni, au dezvoltat mult in 
ultima vreme și creșterea păsărilor. In fotografie: îngrijitoarea Păun 
Paulina dînd rația de dimineață celor 450 de găini din rasa Rodhe-Ișland 

de care răspunde.

In Trustul regional Gostat Oralova

Măsuri organizatorice menite să pună
- - - • ■in valoare noi rezerve de economii și sporire

Cele 40 de gospodării agricole de 
stat din regiunea Craiova au început 
anul 1959 cu 108.717 ha de teren. 
Din acestea doar 76.987 de ha erau 
teren arabil. In cursul anului supra
fața totală a crescut cu 32 la sută, 
iar cea arabilă cu 37 la sută. Fondul 
funciar al unor gospodării aproape 
s-a dublat. G.A.S. Piscul Sadovei, de 
pildă, stăplnește astăzi peste 3.000 
de ha de teren arabil față de numai 
1.616 ha cît avea la începutul anului. 
Pînă în primăvară suprafața arabilă 
a gospodăriilor urmează să mai creas
că cu încă 23 la sută 
care exista cu 11 luni în

Deși Trustul regional 
preocupat în permanență 
rea și bun.a repartizare între gospodă
rii a terenului primit, nu s-a putut a- 
junge totuși la o situație care să 
mulțumească pe deplin. Cele peste 
104.000 de ha de teren pe care-1 aveau 
gospodăriile la 1 decembrie, erau îm
părțite în 403 trupuri. Reveneau, așa
dar, în medie. 234 de ha de trup și 
10 trupuri de gospodărie. Aceasta nu-i 
o situație satisfăcătoare. Și trebuie 
spus că în spatele cifrelor medii stau 
situații care-s și mai puțin bune. Ast-

Pentru tot mai mult ulei

2.218 kg semințe

față de cea 
urmă.
Gostat s-a 
de comasa-

de floarea-soarelui la ha
In anul 1958, colecti

viștii din 'Sintana, regi
unea Oradea, au culti
vat cu floarea-soarelui 
numai 6 ha. Producția 
realizată a fost de 1.617 
kg. semințe

Studiind 
făcută de 
Gheorghe 
Dej la ședința plenară 
a C.C. al P.M.R. din 
26-28 noiembrie 1958, 
unde se arăta, printre 
altele, necesitatea asigu
rării corisumului din ce 
în ce mai mare de ulei 
comestibil din produc
ție proprie, colectiviștii 
din Sintana au hotărit 
extinderea suprafeței 
pentru floarea soarelui 
și au luat măsuri pentru 
aplicarea pe scară mai 
largă a regulilor agro
tehnice, Astfel, în planul 
de producție • pe acest 
an. ei au prevăzut. 55 
de ha pentru a fi însă- 
mînțate cu floarea-soa
relui, adică de. 9 ori mai 
mult decît în 1958. De 
asemenea, cunoscînd, 
din experiența anilor 
trecuți că o producție 
bună de floarea-soarellii 
se poate obține numai 
dacă este cultivată intr- 
un teren bine pregătit, 
colectiviștii au ales lo
cul . după griu, făclpd 
arătură de vară la 18— 
20 cm, iitr în toamnă 
arătură adtncă la 
29-30 cm.

Pe la sfîrșitul celei de

la ha.
expunerea 
tovarășul 

Gheorghiu-

a treia deca'de a lunii 
februarie, colectiviștii 
au grăpat terenul, cu 
grapa cu colți trasă de 
cal, după care, intre 
26-28 februarie — au și 
însămânțat întreaga su
prafață. Insămînțaiea 
s-a făcut cu mașinile, in 
rînduri drepte la 70 cm 
intre rînduri. Sămînța 
folosită a fost din va
lorosul soi Vniimk. 
Imediat după însămin
țare s-a grăpat din nou.

Ca lucrări de 'întreți
nere s-au executat la 
timpul cerui 3 prașile 
cu prășitoarea, urmate 
de prașile manuale pe 
rînd. O dată cu prașila 
a doua, s-a executat ră
ritul, -lăsindu-se cîte o 
plantă la 40 de cm. S-a 
asigurat astfel o densi
tate de 34.000—35.000 
de plante la ha.

1 nsămințată de timpu
riu. intr-un teren bine 
pregătit, și întreținută 
așa cum am arătat, floa
rea-soarelui a crescut 
și s-a dezvoltat viguros. 
Pentru ca polenizarea 
să se facă bine, colecti
viștii au dus, în timpul 
înfloritului, cele 
familii de albine. în a- 
propierea lanului.

Recoltatul s-a făcut 
manual intre 28-31 au
gust. Producția medie 
obținută a fost de 2.218 
kg la ha. Obținînd o 
asemenea producție,

94 de

gospodăria colectivă din 
'Sintana a produs, in 
acest an, de peste 12 ori 
mai multă floarea-soa
relui decit in anul trecut. 
Ea a predat statului pe 
bază de contract 8,5 va
goane de floarea-soare- 
lui.

Predtnd o asemenea 
cantitate de semințe de 
floarea-soarelui, gospo
dăria a încasat peste 
153.000 de lei.

Bunele rezultate obți 
mite la cultura jlorii- 
soarelui i-au făcut pe 
colectiviștii din Sintana 
să ia hotărirea ca
în arzul care vine să
cultive cu această plan
tă suprafața de 65 hec
tare. Pentru a culege 
roade și mai bogate, ei 
au pregătit -terenul din 
toamnă, arindu-l la 
adîncimea de circa 30 
cm șl fertilizindu-l cu o 
mare cantitate de gunoi 
de grajd. Prin executa
rea la timp a lucrărilor 
de însămînțare și în
treținere a culturii de 
floarea-soarelui, colecti
viștii vor înregistra re
zultate și 
contribuind
aprovizionarea 
lor muncii cu 
mult ulei și la 
rea de venituri 
mari.

mai bune, 
astfel la 

oameni- 
tot mai 
realiza- 
tot mai

a producției
fel. G.A.S. Cornești are 4.900 de 
în peste 50 de trupuri. In această 
nitate ca și în gospodăria agricolă 
stat Iancu Jianu revin în medie sub 
o sută de hectare de trup. Unele tru
puri sînt în realitate simple parcele 
întrucît măsoară mai puțin de 10 ha. 
Dacă adăugăm la aceasta faptul că 
distanța dintre trupurile extreme ale 
unor gospodării depășește 80 de Km, 
avem imaginea dificultăților pe care 
le implică organizarea producției în 
astfel de unități.

De precizat însă că dificultăți în 
conducerea muncii și a producției au 
avut și unele gospodării care cifric 
dețineau o situație mai bună în pri
vința organizării teritoriului. Intre 
acestea se numără și G.A.S. Halînga 
care are trupuri medii de peste 200 
de ha și o rază de acțiune nu prea 
mare. Intre cele 19 trupuri ale aces
tei gospodării există diferențe de su
prafață care ajung pină la 900 de ha. 
Deci alături de trupuri întinse pe care 
pot lucra mai multe tractoare și chiar 
mai multe brigăzi de tractoare, pe tot 
ciclul de producție, există și parcele 
pitice. Dar dificultatea cea mai seri
oasă în organizarea producției a cons
tat în faptul că unele trupuri nu erau 
pe căile de acces ale gospodăriei, 
greunînd 
controlul

Faptele 
fac încă 
împreună 
tid, și de 
riile interesate, Trustul studiază moda
litatea înlăturării cauzelor ce împie
dică buna organizare a producției in 
unele unități. Pornind de la faptul că 
gospodăriile agricole de stat Segarcea, 
Redea. Cetate etc., care-și au terenul 
comasat în trupuri puține și. mari, a- 
propiate de centrul administrativ al 
unităților și pe căi de acces bune ob
țin rezultate cu mult superioare uni
tăților cu teren fărâmițat, dispersat 
pe o rază de zeci de km., Trustul a 
luat hotărîrea ca prin dezarondare să 
înființeze încă nouă sau zece gospo
dării noi.

Astfel, cu terenurile periferice ale 
gospodăriilor agricole de stat Timna, 
Rogova și Halînga aflate toate in co- 
muna Prunișor și îm jurul ei se va 
face o nouă gospodărie în această lo
calitate. Noua gospodărie își va avea 
sediul ia cîțiva pași de gară în clă
dirile unei foste brigăzi Apropierea 
de gară a gospodăriei va ieftini, între 
altele aprovizionarea cu îngrășăminte.

ha 
u- 
de

. în- 
sau chiar făcînd imposibile 
și deplasarea mașinilor 
expuse aici au făcut și mai 
obiectul analizei Trustului, 

cu organele locale de par- 
stat împreună cu gospodă-

$i-au primit 
răsplata mwncii

La împărțirea definitivă a pro
duselor pe acest an membrii gospodă
riei agricole colective „Secera și Cio
canul" din comuna N. Fleva. raionul 
R. Sărat, regiunea Ploești, au pri
mit pentru fiecare zi-muncă cîte 3,250 
kg griu, 13 kg porumb, 0,330 kg orz, 
0,500 kg floarea-soarelui, 0,137 kg fa 
sole, 0,260 kg zahăr, 0,023 kg brînză, 
1.200 kg diferite zarzavaturi si cile 
10 lei. Cantități mari de produse a 
dus acasă, de exemplu, colectivistul 
Anghel Croitoru : 6.838 kg porumb.
1.709 kg grîu, 173 kg orz, 263 kg 
floarea-soarelui. 72 kg fasole. 136 kg 
zahăr, 12 kg brînză, 631 kg diferite 
legume și zarzavaturi și 5.260 de lei.
— aceasta pentru cele 526 zile efectu
ate împreună cu familia sa.
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combustibil și alte materiale și va în
lesni considerabil valorificarea produ
selor. Totodată, procesul de producție 
va fi mult ușurat. Numai prin înlătu
rarea deplasării mașinilor la distanțe 
mari pe drumuri grele, se vor econo
misi cel puțin 10 lei de hantru. în
mulțind această sumă cu numărul 
hantrilor ce se vor executa pe un hec
tar și cu numărul hectarelor arabile 
care trece de 2.000. reiese că numai 
de aici se vor obține economii de zeci 
de mii de lei și o productivitate a 
muncii mecanizatorilor mult mărită.

Noi gospodării vor lua ființă la Ne- 
goiu, Timburești, Zătreni. Tirgul Jiu 
și în alte pârli. Prin această măsură, 
atît în gospodăriile nou create cît și 
în cele care se dezarondează. se 
realiza, de asemenea o folosire 
productivă a mașinilor, economii 
carburanți șl piese de schimb, 
reducerea la maximum a deplasărilor 
în gol, precum și o îmbunătățire sub
stanțială a muncii de îndrumare și 
control.

Desigur că organizarea care se va 
efectua in zilele ce urmează în gos
podăriile agricole de stat din regiunea 
Craiova nu va fi ultima organizare la 
nivelul Trustului. Numai prin preluări 
din fondul silvic și redări de noi te
renuri agriculturii, suprafața gospodă
riilor agricole de stat din regiune va 
crește în viitorii do.i-trei ani cu circa 
60.000 de hectare. Prin preluări din 
fondul silvic gospodăria Zătreni. de 
pildă își va mări suprafața cu peste 
3 100 de ha. adică de peste 2,5 ori. 
Este bine însă ca organizarea actuală 
să se facă cu o deosebită grijă pentru 
a se preîntîmpina frecvența corectări
lor și pentru ca viitoarele organizări 
Să afecteze un număr mic de gospo
dării, să ceară puține treceri de teren 
și bunuri dintr-o unitate in alta. As
tăzi se cunoaște deja in care locuri 
va crește cu mai mult teren suprafața 
gospodăriilor în următorii ani, Deci se 
poate prevedea ce unități noi vor lua 
ființă și unde anume. Aceasta în
seamnă că — dacă sint și rentabile în 
prezent — o parte a investițiilor poate 
fi orientată pentru ridicarea de cons
trucții la acele secții sau brigăzi care 
au perspective să fie transformate în 
unități de sine stătătoare.

O dată cu înființarea noilor gospo
dării e necesar ca Trustul să alcătu
iască pentru unitățile care se dezaron- 
dează și care iau ființă o evidență pre
cisă a tuturor mijloacelor de care dis
pun. Astfel se vor evita situații ca 
cele din anul acesta cind în multe gos
podării din regiunea Craiova golul de 
mijloace circulante a fost majorat cu 
mijloace care, de fapt, existau in u- 
nități Acțiunea de comasări nu trebuie 
socotită ca încheiată, o dată cu deza- 
rondările. Gospodăria din Zătreni va 
continua să aibă trupuri foarte mici, 
iar mărimea medie a acestora va fi 
sub o sută de hectare Comasarea te
renurilor acestei gospodării va fi mult 
înlesnită dacă Trustul v.a urgenta pre
luarea celor peste 3.000 de ha din fon
dul silvic.

In sfîrșit 
rezolvată de 
portului. Nu 
lor unități cu 
care desigur că se va face automat 
de îndată ce vor fi primite autocami
oane și rutiere. Este vorba de faptul 
că unele gospodării nou înființate ca 
Ocoln.a și Gogoși sînt situate departe 
de gări, dar pe malul Dunării Tot 
pe malul Dunării sau în imediata a- 
propiere a fluviului se află și nume
roase gospodării agricole de stat mai 
vechi care, de asemenea, sînt departe 
de gări Aprovizionarea acestor gos
podării cu materiale și mașini, precum 
și valorificarea multor produse agri
cole continuă să se facă pe calea fe
rată. folosindu-se pentru transportul 
de la și pînă la gări mijloacele auto și 
hipo- Transportul s-ar efectua cu mai 
puține cheltuieli și mult mai lesne 
pe apă, in vase cu tonaj mic. Un vas 
de acesta ar putea deservi mai multe 
gospodării. Eventual ar putea deservi 
nu numai gospodării de stat ci și uni
tăți agricole cooperatiste precum și u- 
nități de altă natură. Cu siguranță că 
dacă s-ar depune interes în această 
privință întocmindu-se grafice de 
transport și organizindu-se o bună 
cooperare între diferite întreprinderi, 
transportul pe apă ar putea înlocui pe 
cel efectuat cu trenul punîndu-se ast
fel în valoare o serioasă rezervă de 
economii.

va 
mai 

de 
prin

o problemă care trebuie 
Trust este aceea a trans- 
mă refer ia dotarea noi- 

mijloace de transport

Printr-o bună îngrijire și furajare a vacilor, colectiviștii din Palazu Mare, regiunea Constanța, au reușit să 
obțină o producție de peste 2.750 litri de lapte pe cap de vacă furajată. In fotografie: aspect din interiorul 

grajdului.

*
Măsura luată de Trustul Gostat Cra

iova în legătură cu dezarondarea unor 
gospodării se adaugă efortului depus 
de unități pentru a obține rezultate 
economice și mai bune și face ca acest 
efort sa fie și mai eficient.

M. CALIANU



Plenara C. G al P. G U. S.

Agricultura sovietica înflorește continuu
în ziua de 22 decembrie, la plenara 

C.C. al P.C. U.S. Dmitri Poleanski, 
președintele Consiliului de Miniștri al 
R.S.F.S.R. a prezentat un raport cu 
privire la situația Agriculturii 
R.S.F.S.R.

In raportul său, el a arătat că în 
ciuda condițiunilor climaterice nepriel
nice din anul acesta, recolta globală 
de cereale a fost de 4,2 miliarde pu
duri (un pud = circa 16 kg). Aceasta 
înseamnă că a fost depășită cu 1360 
milioane puduri, producția medie anu
ală din ultimii 5 ani dinaintea înce
perii valorificării pămînturilor. Po
leanski a arătat că în anii următori 
vor fi obținute și mai mari cantități 
de produse datorită atît faptului că 
vor mai fi valorificate și alte milioane 
de hectare cît și faptului că prin apli. 
ca rea unei agrotehnici înaintate, pro
ducția la hectar va fi mărită conside
rabil.

In primele 11 luni din anul acesta, 
producția de carne a sporit cu peste 
30 la sută față de anul trecut, iar cea 
de lapte cu 13 la sută.

In 1959, statul sovietic a trimis în 
colhozurile și sovhozurile din R.S.F.S.R.

Uzbekistan, care in 1960
3.170.000 tone bumbac brut

R.S.S. Ka-

73.000 tractoare, 33.000 combine și 
alte numeroase mașini.

La plenara C.C. al P.C.U.S. a luat 
cuvîntul și Nikolai Podgornîi, prim 
secretar al C.C. al P.C. din Ucraina. 
El a arătat că oamenii muncii din 
R.S.S. Ucraineană au hotărît să înde
plinească planul septenal în 5—6 ani 
in industrie, iar în agricultură în 5 ani.

Nikolai Beleaev, prim secretar al 
C.C. al P.C. din Kazahstan a decla
rat, de asemenea, că în
zahă au fost valorificate pînă acuma 
23 milioane ha. Datorită acestui fapt, 
s-a dat posibilitate ca în 
Kazahstanul să obțină 1.148 milioane 
puduri de cereale. Conform p'anului 
septenal, Kazahstanul va produce anual 
peste 1,5 miliarde puduri de cereale.

Succese remarcabile au anunțat și 
Kiril Mazurov, prim secretar a! CC. 
al PC. al R.S.S. Bieloruse, Sarov Ra- 
dișov, prim secretar al C.C. al P.C. 
din Uzbekistan, și alții De asemenea, ei 
au raportat C.C. al P.C.U.S. că oa
menii sovietici vor munci cu avînt 
pentru a obține noi și noi succese în 
munca de construire a comunismului. 
Demn de remarcat în această privință 
este angajamentul luat de oamenii

anul acesta,

muncii din 
vor strînge 
(față de 3.150.000 în 1959) și vor iri
ga, pînă în 1965, încă 600.000 ha. In 
afară 
țeaua 
peste 
I960, 
două 
principale de terenuri irigate cultivate 
cu porumb, sorg compact, legume tim
purii și cartofi.

fn 1960, numărul de vaci va atinge 
nivelul prevăzut pentru 1965.

Cifrele date de cei care au luat cu- 
vîntul in plenara C.C. al P C.U.S. con
stituie o nouă mărturie a succeselor 
obținute de poporul sovietic. Ele arată, 
în același timp, perspectivele mărețe 
ale poporului frate din răsărit, consti
tuie o dovadă a superiorității societă
ții socialiste față de cea capitalistă.

In timp ce fiecare om al muncii din 
țările capitaliste se întreabă, cu în
grijorare, ce va face mîine, cînd s-ar 
putea să rămînă fără lucru, oamenii 
sovietici — și alături de ei toate popoa
rele din țările social ste — fac planuri 
mărețe de viitor, își construiesc an de 
an o viață tot mai bună.

de acestea, va fi reconstruită re
de irigație pe o suprafață de 
1.200.000 ha. Incepind din anul 
în R.S.S. Uzbekă se vor strînge 
recolte pe an de pe suprafețele

Economia R. S. S. Kazahe
și R. S. S. Bieloruse în plin avînt

După conferința occidentală 
la nivel înalt

cz Ing. Albu Nicolae

Vizitînd pavilionul R.S.S. Kazahă 
din cadrul expoziției realizăr.lor econo
miei naționale a U.R.S.S. de la Mos
cova iți dai imediat seama de starea 
înfloritoare a republicii. Sub puterea 
sovietică, kazahii au lichidat intr-un 
timp scurt întunericul în care fuseseră 
ținuți pînă la Marea Revoluție Socia
listă din Octombrie. Starea de înapo
iere a luat sfîrșit o dată cu formarea 
unei industrii proprii, o dată cu trece
rea la lucrarea pămîntului în comun, cu 
tractoare și mașini puse la dispoziție 
de către statul sovietic.

Sala rezervată industriei ne prezintă 
dezvoltarea acesteia și resursele natu
rale de materii prime de care dispune 
Kazahstanul. Din graficele expuse re
iese creșterea considerabilă a extrac
ției de minereu. Astfel, dacă în 1913 
s-au extras doar 0,1 milioane tone, în 
1958 s-a ajuns la 31,2 milioane tone, 
iar în 1965 se vor extrage 49,7 tone. 
Printre întreprinderile fruntașe se află 
și combinatul din Sokolovskaia-Sarbaț 
care extrage anual pînă la 23 milioane 
de tone de minereu de fier.

Un mare grafic arată că în anii de 
după Marea Revoluție din Octombrie, 
producția industrială a Kazahstanului 
a crescut de 43 de ori, față de 1913. 
Tn septenal producția industrială va 
depăși de 2,7 ori nivelul actual. Pro
ducția de energie electrică va crește 
și ea de trei ori fața de nivelul anului 
1958 și va depăși producția anului 
1910 de 43 de ori.

ani de existență 39.000 de ha și a livrat 
statului 7.200.000 puduri de grîu. In 
această perioadă sovhozul a realizat 
15.600.1X10 ruble beneficii.

Un loc important în agricultura a- 
cestei republici, îl ocupă creșterea ani
malelor. Numărul bovinelor a ajuns 
la sfîrșitul anului trecut la 5.000.000 
capete, iar cel al oilor și caprelor la 
peste 26.000.000 capete. In septenal nu
mărul acestora va crește considerabil.

Pentru a asigura animalelor furaje 
suficiente și de bună calitate, se vor 
mări considerabil suprafețele cul'i- 
vate cu porumb Astfel, se vor însă- 
mîn*a anual cu porumb pînă la 
1.800.000 de ha.

O mare parte din această suprafață 
va fi irigată. Producția medie prevăzu
tă a se obține la ha va trece de 500 
kintale masă verde (se va însiloza a- 
proape în întregime).

înainte de Marea Revoluție din Oc
tombrie, în Kazahstan nu exista nici un 
institut de învățămînt superior. Azi, 
în republică există pe lingă alte insti. 
tute și unul de agricultură.

LA PAVILIONUL R.S.S BIELORUSA

DEZVOLTAREA AGRICULTUR11

Cifrele, graficele și exponatele din 
pavilionul rezervat agriculturii arată 
uriașul salt făcut în anii puterii sovie
tice și în această ramură a economiei 
naționale. în Kazahstan au fost date 
In circuitul agricol imense suprafețe de 
terenuri, altădată neproductive. In 1958 
au fost cultivate cu grîu peste 20.000.000 
de hectare de terenuri altădată virgine. 
Ca urmare, R.S.S. Kazahă a livrat 
852.000.000 de puduri de grîu. Un mare 
grafic arată că la sfîrșitul septenalului 
de aici se vor livra statului sovietic 
cîte 1.370.000.000 puduri de cereale a- 
nual. Dintre sovhozurile fruntașe este 
prezentat la expoziție, cel din Dnepro
petrovsk. regiunea Akmolinsk, creat în 
1954. Sovhozul a desțelenit în cei cinci

Cu o industrie și o agricultură col
hoznică dezvoltată, R.S.S. Bielorusia 
este o verigă importantă în economia 
Uniunii Sovietice.

Prima sală din pavilionul acestei re
publici prezintă marile realizări econo
mice și culturale obținute după Marea 
Revoluție din Octombrie. Transformă
rile radicale survenite în această 
republică sub puterea sovietică se 
pot vedea din harta economică 
expusă în această sală. Pe a- 
ceastă hartă sînt prezentate principa
lele centre industriale. In mod deose
bit atrage atenția vizitatorilor numărul 
mare de centrale electrice. Numărul a- 
cestora a crescut pînă în 1958 de 108 
ori față de 1913, iar producția de e- 
nergie electrică a ajuns la 2.750.000.000 
Kwh față de 3.000.000 Kwh cîți au 
fost rn 1913.

Succese deosebite s-au obținut și în 
agricultură. S-au extins mult alît cul
tura cerealelor cît și cea a plantelor 
tehnice și a furajelor. In mod deosebit 
s-a extins cultura cartofilor. Astăzi în 
R.S.S. Bielorusă se cultivă cu cartofi

12,2 la sută din întreaga suprafață cul
tivată cu cartofi în Un.unea Sovietică.

Intre culturile industriale prezentate 
la expoziție, un loc de frunte îl ocupă 
standul rezervat inului cu fibră lungă, 
în cultura acestei plante R.S.S. Bielo
rusă ocupă primul loc în Uniunea So
vietică.

Paralel cu dezvoltarea culturilor de 
cereale, tehnice și industriale, succe
se de seamă s-au obținut și în crește
rea animalelor. în anul trecut, de exem
plu, șeptelul de animale din colhozuri 
și sovhozuri a crescut cu 44 la sută 
față de 1953. Numărul taurinelor a 
crescut în această perioadă cu 83 la 
sută, iar cel al porcinelor cu ' ’ ' 
sută. In mod simțitor a crescut și pro
ducția de lapte și carne.

Tn 1958 s-au obținut cîte 278 
de lapte și 4 kintale de carne la fiecare 
sută de hectare de teren, adică cu de 
3.3 ori și respectiv 1.7 ori mai mult de
cît în 1953. Tn anii septenalului, pro
ducția de lapte și carne va crește de 
cîteva ori față de 1958.

ir
La expoziția realizărilor economiei 

naționale este prezentată pe larg și 
știința Uniunii Sovietice. In toată lu
mea sînt cunoscute realizările savan
telor sovietici în domeniul fizicii nu
cleare, telemecanicii și automatizării. 
In pavilionul consacrat științei se află 
numeroase mașini și utilaje menite 
să ușureze munca omului, să-1 ajute 
la ridicarea productivității muncii.

Știința sovietică ocupă primul loc 
în lume în ceea ce privește folosirea 
în scopuri pașnice a energiei atomi
ce. In pavilion sînt expuse machetele 
celor trei sateliți artificiali ai pămîn- 
tulul. ale rachetelor cosmice și ale 
diferitelor rachete meteorologice care 
au fost trimise la sute de km. înălțime 
și readuse pe pămînt.

Expoziția este o comoară a expe
rienței înaintate din toate sectoarele 
de activitate. Excursioniștii din țara 
noastră care au avut fericirea să 
ziteze această mare și importantă 
poziție s-au reîntors cu prețioase 
vățăminte care, aplicate la locul 
muncă, vor contribui la ridicarea con
tinuă a producției.
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V. CAZACU

Președintele Willi Neubauer îmi 
vorbește despre nivelul de trai 
material și cultural al populației 
din R. D. Germană. Cu multă com
petență, el îmi tace o expunere 
despre condițiile social-economi- 
ce tură să uite a le compara și cu 
situația din Germania occidentală. 
După cum se știe — spune Willi 
Neubauer — bogățiile naturale 
cele mai de seamă ale Germaniei 
se află în partea de vest a țării. 
Astfel, după 1945, prin scindarea. 
Germaniei, cele mai de seamă ză
căminte de minereu de fier și 
cărbune au rămas în R.F.G. De 
asemenea, tot acolo a rămas și 
principala industrie, fapt ce a dus 
la crearea unei mari disproporții 
în economia Republicii Democra
te Germane. Puși în această si
tuație grea, noi am fost nevoiți 
să facem eforturi deosebite pen
tru a crea o bază metalurgică și 
energetică, pentru a lichida dis
proporția ce există la noi și ru-

între 19 și 21 decembrie a avut loc 
la Paris conferința occidentală ia nivel 
înalt, la care au luat parte conducă
torii celor patru puteri apusene — 
președintele De Gaulle, președinție 
Eisenhower, primul ministru Macmillan 
și cancelarul Adenauer. In comunicatul 
comun dat publicității se precizează că 
cei patru participanți la conferință, „au 
căzut de acord asupra interesului pe 
care îl prezintă convocarea unei con
ferințe cvadripartite cu președintele 
Consiliului de Miniștri al Uniunii So
vietice". Președintele Eisenhower, ge
neralul De Gaulle și primul ministru 
Macmillan au adresat lui N. S. Hruș- 
ciov, șeful guvernului sovietic, scrisori 
prin care-i propun ca această reuniune 
să aibă loc la 27 aprilie 1960 la Paris

După cum se știe, propunerea de a 
se organiza o conferință la nivel înalt 
între Est și Vest, în vederea discutării 
și reglementării pe cale pașnică a pro
blemelor internaționale litigioase, a- 
parține Uniunii Sovietice. Răspunzînd 
voinței de pace a popoarelor, U.R.S.S. 
a luat de mult inițiativa convocării 
unei astfel de conferințe și împreună 
cu celelalte țări socialiste a luptat neo
bosit pentru înfăptuirea ei. Forțele 
ostile păcii au căutat pe toate căile să 
împiedice o întîlnire la cel mai înalt 
nivel sau măcar s-o amine cît mai 
mult. In zilele noastre insă, dorința de 
pace a maselor largi populare de pre
tutindeni a devenit atît de puternică, 
ideea tratativelor între Est și Vest a 
căpătat o atît de largă răspîndire in
cit nimeni nu le mai poate ignora. 
Faptul acesta s-a văzut și din desfă
șurarea conferinței de la Paris. Acor
dul cu privire la convocarea conferin
ței la nivel înalt între Est-Vest este re
zultatul cel mai important al discu
țiilor care au avut loc între conducă
torii celor patru puteri occidentale. El 
dovedește că înseninarea atmosferei in
ternaționale care a început după în- 
tilnirea care a avut loc in America, la 
Camp David, intre conducătorii 
U.R.S.S. și S.U.A. nu poate fi împie
dicată.

Din păcate, în cadrul sesiunii de la 
Paris s-au manifestat și tendințele care 
caracterizează cercurile războinice. În
săși faptul că această conferință a a- 
vut loc între două părți ale unei se
siuni a Consiliului Pactului Atlanticu
lui, ale cărui căpetenii s-au pronunțat 
pentru continuarea cursei înarmărilor, 
este o dovadă în această privință.

Nici încercarea pe care o fac unii 
de a da un anumit conținut apropia
telor tratative dintre Est și Vest nu 
este menită să slujească păcii și co
laborării între popoare. In comunicatul 
publicat la Paris se menționează că în 
problema Berlinului puterile occiden
tale își mențin vechile lor poziții. Cu 
alte cuvinte, Occidentul caută și de 
astădată să prelungească situația ne
firească în care se află Berlinul Occi
dental. Adenauer, cancelarul vest-ger- 
man, care tot timpul s-a străduit să

impună conferinței de la Paris o orien
tare ostilă destinderii internaționale, a 
cerut ca puterile occidentale sa renunțe 
chiar la propriile lor puncte de vedere 
pe care le-au avut la sfîrșitul confe
rinței de la Geneva a miniștrilor de 
externe. El a insistat ca să se revină 
la vechea Și neizbutita idee de a se 
lega într-un singur tot problema Ber
linului cu problema întregii Germanii 
și cu cea a dezarmării, adică proble
mele să fie astfel înnodate incit să nu 
poată fi rezolvată niciuna. După cum 
relatează ziarele, cancelarul vest-ger- 
man nu a izbutit să convingă pe toți 
ceilalți participanți la Conferința de la 
Paris ca să susțină in întregime pozi
țiile lui.

Cum era de așteptat, în cadrul se
siunii de la Paris a conducătorilor ce. 
lor patru puteri din apus au răbufnit 
cu putere o serie de divergențe mai 
vechi și mai noi care exista în«re pu
terile occidentale și care au zguduit și 
prima parte a sesiunii Consiliului blo
cului Nord-atlantic. Intre aceste con
tradicții se afiă, de pildă, neînțelege
rile cu privire la rolul Franței in ca
drul blocului N.A.T.O., neînțelegeri 
care s au adîncit mult în ultima vreme. 
Divergențele acestea n-au fost rezol
vate nici după convorbirile particulare 
care au avut loc între Eisenhower și 
de Gaulie. „Se pare, scria în legătură 
cu această chestiune corespondentul 
din Paris al agenției „Associated 
Press", că președintele Eisenhower nu 
a reușit să-l convingă pe președintele 
De Gaulle să renunțe la opoziția sa 
fermă față de un comandament aerian 
unificat al N.A.T.O.".

Conducătorii celor patru puteri occi
dentale, ca și căpeteniile N.A.T.O. au 
făcut eforturi ca să cîrpăcească alianța 
occidentală care se concretizează în 
Blocul agresiv Nord-atlantic și care 
este măcinată de contradicții tot mai 
adinei. Dar, așa după cum au remar
cat mai de multă vreme oamenii cu 
bun simț, N.A.T.O., acest instrumental 
„războiului rece", este grav bolnav și 
nici un fel de tratament nu-l poate a- 
juta. Principalul izvor al slăbiciunii 
pactului N.A.T.O. îl constituie contra
dicția de neîmpăcat dintre țelurile sale 
agresive, antipopulare și atmosfera de 
destindere internațională care se con
turează la orizont. Omenirea așteaptă 
de la puterile occidentale nu soluții 
care să învioreze N.A.T.O, ci acțiuni 
concrete și sincere menite să slujească 
cu adevărat cauzei păcii și colaborării 
între popoare.

în noaptea de 21 spre 22 decem
brie 1959 d încetat subit din viață 
ing. Albu Nicolae, inspector în Mi
nisterul Agriculturii.

Născut în anul 1912 în comuna Po
iana, raionul Tecuci, din părinți 
săraci, Albu Nicolae a cunoscut din 
fragedă copilărie mizeria din regimul 
burghezo-moșieresc. Cu multe greutăți 
a obținut diploma de inginer agronom 
în anul 1937, la Cluj.

După 23 August 1944, ing. Albu Ni
colae s-a atașat cauzei clasei munci
toare în lupta pentru dezvoltarea agri
culturii noastre pe baze noi, socia
liste. Din anul 1953, răspunzind che
mării Partidului Muncitoresc Romin 
pentru consolidarea agriculturii din 
Dobrogea, ing. Albu Nicolae a plecat 
din regiunea Bacău și, în calitate de

inginer agronom, a participat la ac
țiunea de transformare socialistă a 
agriculturii în regiunea Constanța ; a 
obținut rezultate importante în munca 
sa, fiind apreciat de către tovarășii 
săi.

Pentru meritele sale deosebite, ing. 
Albu Nicolae a fost promovat, în ulti
mii ani, ir cadrul Ministerului Agri
culturii ca inspector de stat, răspun- 
zînd de problemele agriculturii din 
regiunea Constanța.

încetarea lui din viață la o virstă 
prematură este profund regretată de 
către toți cei care îl cunosc. Tovarășii 
lui de 
noscut îi vor păstra o amintire veș
nică.

muneă și toți cei care l-au cu-

DIN
UN GRUP DE TOVARĂȘI 
MINISTERUL AR1CULTURII
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Ce fac asociațiile sportive 
in timpul iernii ?

iernii echipele deO dată cu sosirea 
fotbal, handbal în 11, oină, rugbi etc., 
au luat vacanță. Acum, pe terenurile 
de sport care au găzduit pasionante 
întreceri de atletism și fotbal dom
nește liniște. Conducerile echipelor se 
pregătesc să facă bilanțul activității 
desfășurate în cursul anului. Unele e- 
chipe au avut comportări bune, așa 
cum au fost 
rea" Videle, 
ria“ S.M.T. 
oină „Viață 
din comuna
Sărat etc. Altele au avut comportări 
mai slabe, sau chiar foarte slabe. 
Printre acestea se numără echipele de 
oină „Avîntul"" Frasin, „Recolta"- 
Curcani, „Avîntul“-Băduleasa, sau e- 
chipele de fotbal „Recolta“-Domnești, 
,JVletalul“-Ciulnița etc. Analizlnd lip
surile care au existat în activitatea 
desfășurată în anul 1959, conducerile 
acestor echipe vor căuta ca în sezonul 
de primăvară al anului 1960 să aibă 
o comnortare bună și să ajungă pe 
cele fruntașe.

★
Dar, desigur că acum cititorii noș

tri doresc să afle care va fi activita
tea competițională pe timpul iernii- 
Și aici trebuie să arătăm că membrii

formațiile de fotbal „Uni- 
,.Spartac“-Lehliu, „Victo- 
Tătărăști, sau echipele de 
Nouă“-Olteni, ,,Energia" 
Obidiți, raionul Rîmnicti

asociațiilor sportive și au mutaf a- 
cum... terenul de activitate în sălile de 
sport ale cluburilor, școlilor și ale 
căminelor culturale, unde au loc 
concursuri de tenis de masă, șah, trîn. 
tă, haltere, handbal în 7, popice, volei 
și gimnastică.

De asemenea, membrii asociațiilor 
sportive au posibilitatea să desfă
șoare pe timpul iernii o frumoasă ac' 
tivitate și afară, în aer liber, pârtiei' 
oînd la concursurile de schi, patinaj, 
hochei pe ghiață și săniuțe. De altfel, 
din informațiile primite de la consi-- 
liile raionale U.C.F.S. și de la cores' 
pondenții noștri reiese că încă în luna 
decembrie au fost organizate o serie 
de competiții la trîntă, tenis de masă, 
șah, turism. Astfel, membrii asociații' 
lor sportive „Stejarul" din comuna 
Vlad Țepeș, raionul Vidra, Dobrote 
'Măldăieni. Peretu. raionul Roșiori . 
Vede și atlele, au participat la o se
rie de concursuri de trîntă, tenis de 
masă, șah și turism, la care au fost 
antrenați numeroși oameni ai muncii 
din mediul sătesc.

AMENAJARI DE PATINOARE 
Șl PIRTII PENTRU SCHI

ÎNSEMNĂRI DIN BREHNA (III)
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AIEGttU
O mare cantitate de fasole 

importată de Brazilia din 
S.U A. va fi returnată furni
zorilor, deoarece marfa era 
amestecată cu pietre.

Tranzacția ca s-o regleze 
Clienti iau acum temei 
Fasolea să le-o returneze, 
Cu pietrele să dea în ei...

Pe moșia fostului dictator 
al Cubei, Batista, se vor con
strui o maternitate și 
cămin pentru orfani.

un

N-o să-i mai deie moșioara 
Nicicind lui don Batista bani ; 
Ea va să-mbogățească țara 
Cu generații de cu-bani...

Se dezvoltă colaborarea țărilor 
socialisle în domeniul agriculturii■ ■

mînerea în urmă tată de Germa
nia occidentală.

— Și nu numai ca am lichidat 
disproporția, subliniază Willi Neu
bauer, dar am tăcut mari pași mai 
departe.

Intr-adevăr, încă din 1958, Re
publica Democrată Germană a în
trecut R.F.G. atît în ceea ce pri
vește producția de energie elec
trică pe cap de locuitor, cît și în 
ceea ce privește producția de 
cărbune. Ceva mai mult, R-D.G. 
a întrecut Germania occidentală 
și în privința producției pe cap 
de locuitor, la numeroase produse 
industriale: lină și mătase artifi-

cială, țesături de lină, aparate de 
fotografiat, motociclete, motorete, 
biciclete, aparate de radio și al
tele. Oamenii din R.D.G. consu
mă încă de pe acum mai mult za
hăr, unt, legume, cartofi, fructe 
proaspete și pește pe cap de lo
cuitor, decît populația din Ger
mania occidentală.

Viața țăranilor din Republica 
Democrată Germană este, de ase
menea, incomparabil mai înflori
toare decît a celor din R.F.G. Și 
asta este doar începutul. Față de 
Germania occidentală, în R.D.G. 
sînt mari perspective de asigura
re a unui viitor luminos pentru 
țăranii muncitori.

Președintele cooperativei îmi 
spune că înainte de 9 mai 1945, 
în agricultura Germaniei erau 
puternice rămășițe ale relațiilor 
feudale. Astăzi, aproape 50 la sută 
din suprafața arabilă a R-D.G. a- 
parține sectorului socialist de 
sfat și cooperatist.

— Bătrînul Adenauer se laudă 
că țaranii din Germania federală 
trăiesc mai bine ca noi. Dar el as
cunde faptul că numai într-un 
singur an, peste 50 de mii de fa
milii de țărani țdintre sutele de 
mii care și-au pierdut pămîntul) 
au fost nevoite să plece în alte
țări, în căutare de lucru, adaugă gada pomicolă și veniturile mari, 
Willi Neubauer.

Ascult vorbele președintelui 
și-i dau dreptate. Oricine vizitea
ză satele din Republica Democrată

întors de la oraș, cooperatorul Alois Goldscheit își curăță mașina pentru 
a o duce Ia garaj.

La Sofia a avut loc între 17 și 20 
decembrie cea de a VI-a ședință ordi
nară a Comisiei permanente a Consi
liului de Ajutor Economic Reciproc 
pentru colaborare economică și tehnico- 
științifică în domeniul agriculturii. 
Comisia a examinat o serie de măsuri 
importante pentru îndeplinirea sarcini
lor în domeniul agriculturii care 
decurg din hotărîrile celei de a Xll-a 
sesiuni a Consiliului de Ajutor Econo
mic Reciproc, care s-a ținut recent. 
Recomandările adoptate cu acest prilej 
vor contribui de bunăseamă la extin
derea și adîncirea continuă a colabo
rării economice și tehnico-științifice pe 
tărîmul agriculturii țărilor care fac 
parte din C.A.E.R.

In cadrul sesiunii o deosebită atenție 
a fost acordată discutării posibilității de 
specializare a unor ramuri ale agricul
turii țărilor membre ale C.A.E.R. Comi
sia a examinat, de asemenea, rezulta
tele activității grupurilor de lucru și 
ale conferințelor specialiștilor din țările 
membre ale C.A.E.R., ținute în 1959, 
și a adoptat recomandări corespunză
toare. Au fost adoptate recomandări cu 
privire la rezultatele experimentărilor de 
mașini, organizate pe scară jnternațio-

A

Germană poate înțelege că dato
rită politicii juste a P.S-U.G. și a 
guvernului, țăranii muncitori nu 
se tem de ziua de mîine, cum se 
întîmplă în Germania occidenta
la. Pe ei nu-i paște primejdia de 
a rămîne pe drumuri, cum se în
tîmplă cu frații lor de dincolo, ci 
dimpotrivă, viața lor devine an 
de an mai înfloritoare.

Vorbele președintelui pot fi ve
rificate, bunăoară, chiar la fața 
locului, în satul Brehna. In 1954, 
Ia numai doi ani .după înființa
rea cooperativei, țăranii coopera
tori au primit în natură și bani, 
cîte 5,75 mărci la ziua-muncă, în 
1956, valoarea zilei-muncă a cres
cut la 8,21 mărci, în 1958 la 11,34 
mărci. In 1959, cu toate că din 
cauza
grele, valoarea unei 
va fi de cel puțin 10 mărci.

— Cît anume înseamnă aceste 
mărci, se poate vedea ușor, dacă 
ținem seama că în ultimii trei ani, 
din cele 100 familii membre ale 
cooperativei din Brehna, șase 
și-au construit case noi, șase și-au 
cumpărat autoturisme. Alții au 
motociclete sau motorete, televi
zoare, aparate de radio.

Ce era, de pildă, Alois Gold
scheit înainte vreme? Argat pe 
moșia iunkerului. Astăzi este co
lectivist fruntaș. Lucrează în bri-

secetei au tost condiții 
zile-muncă

pe care le a primit de la coope
rativă, i-au înlesnit să-și cumpe
re o mașină, „Wartburg". Grija 
fată de om, de ridicarea continuă

a nivelului său material și cultu
ral, constituie de altfel o preocu
pare de seamă a conducerii coo
perativei, care se adaugă la ceea 
ce face statul pentru întregul po
por. In sat a fost înființată cu 3 
ani în urma, o școală de zece 

anul 1961, 
școlii de 

obligatorie 
vîrsta șco- 
obligatorii

clase. Incepînd din 
frecvența cursurilor 
zece ani va deveni 
pentru toți tinerii de 
Iară. In prezent, sînt 
opt clase.

In Brehna exista, de asemenea, 
și două cămine de elevi și stu- 
denți care se pregătesc în dome
niul cultivării plantelor și creș
terii animalelor- La această gos
podărie.. în fiecare an, vin și fac 
practică, sub îndrumarea unui 
profesor, 10-15 studenți ai In
stitutului de învățămînt agricol 
din Leipzig, precum și 20-30 de 
elevi de la școlile profesionale.

Mi se spune că oamenii, avînd 
mijloace proprii de deplasare, și 
satul fiind așezat aproape de oraș, 
în Brehna nu există o mișcare 
cultural-artistică proprie. E drept, 
este și aici o sală de cinemato
graf ; la cooperativă se află și un 
aparat de televiziune care adesea 
transmite filme, piese de teatru, 
spectacole de operă și operetă, 
concerte etc.

Conducerea gospodăriei își dă 
seama însă acum că echipele de 
cîntece și dansuri, de teatru etc., 
constituie un mijloc puternic de 
educare a oamenilor. La început, 
n-a fost înțeles însă rostul aces
tor echipe. Președintele mărturi
sește că subapreciind importanța 
activității artistice și culturale, ei 
au lipsit cooperativa de impor
tante mijloace de educație. In 
anul viitor se vor lua măsuri de 
creare a unor echipe artistice și 
de întărire a activității culturale 
de masă.

ȘERBAN NEDELCU

nală în anul 1959, precum și cu privire 
la alte probleme ale mecanizării și elec
trificării agriculturii, ale specializării în 
producția de semințe selecționate și de 
material săditor, ale asanării și irigării 
terenurilor agricole, cu privire la. pro
blemele din domeniul veterinar șl alte 
probleme ale dezvoltării agriculturii 
țărilor respective.

O serie de recomandări adoptate de 
comisie se referă la organizarea lucră
rilor de refacere a pădurilor, ridicarea 
productivității pădurilor și protecția lor 
împotriva dăunătorilor și a-bolilor.

Comisia permanentă a examinat, de 
asemenea, măsurile pentru ridicarea 
continuă a eficienței activității sale în 
domeniul elaborării problemelor privind 
colaborarea economică și tehnico-știin- 
țifică dintre țările membre ale C.A.E.R. 
în domeniul agriculturii. Au fost exami
nate în cadrul ședinței și problemele 
legate de îmbunătățirea continuă a 
activității colegiului redacțional al 
,.Revistei agricole internaționale" și a 
fost aprobat planul de muncă al comi
siei pe anul 1960.

După cum se vede, lucrările ședin
ței Comisiei permanente pentru proble
mele agriculturii care s au desfășurat 
într-o atmosferă de colaborare frățească 
și ajutor reciproc a<u fost deosebit de 
rodnice. înfăptuirea recomandărilor a- 
doptate va ajuta la dezvoltarea și mai 
mult a agriculturii țărilor membre ale 
C.A.E.R. și la lărgirea continuă a cola
borării dintre ele, ceea ce este în folo
sul fiecărei țări în parte și al întregului 
nostru lagăr socialist.

Tn unele comune $! sate asociațiile 
sportive au luat o serie de măsuri pen
tru organizarea de centre de antre-' 
nament pentru schi, patinaj, tenis de 
masă, trîntă etc. Astfel, în comunele 
Capul Codrului, Frasin, Solea și al
tele se vor organiza centre de antre
nament pentru schi, unde concurenții 
vor fi îndrumați de instructori spor
tivi de la U.C.F.S. raionul Gura Hu
morului. Asemenea acțiuni au fost ini
țiate și în alte raioane din țară. Pen
tru buna desfășurare a concursurilor 
sportive ce vor avea loc pe timpul 
iernii, mare parte din asociațiile 
sportive s-au preocupat să pregă
tească din vreme echipamentul și 
materialele sportive necesare și au 
amenajat patinoare și pîrtii pentru 
schi. De pildă, în comunele Vizantea, 
Valea Sării și Brăsești din raionul 
Vrancea, au fost reamenajate trei pîr
tii pentru schi.

Mai trebuie să arătăm pregătirile 
care se fac la asociația sportivă „Re
colta M. A.“ în vederea participării la 
concursurile sportive din cadrul Spar- 
tachiadei de iarnă, organizate de 
U.C.F.S. orașul București. La această 
competiție sportivă de masă sînt pre
văzute întreceri la patinaj, schi, să
niuțe și șah.
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O preocupare 
au în prezent asociațiile sportive este 
îndeplinirea planului la înscrierea de 
membri în U.C-F-S. și încasarea co
tizațiilor. Și aici putem cita o serie 
de asociații sportive, cum sînt „Agri
cola" Fierbinți, raionul Snagov, ,,Vo' 
ința“-G.A.C. Cocora, raionul Urziceni, 
„Reco'.ta“-Dobrotești, raionul Roșiori 
de Vede și altele, care sînt fruntașe 
în această acțiune. Insă, mai sînt și 
o* serie de asociații sportive sătești, 
care sînt deficitare la acest capi' 
Ele vor trebui să ducă o muncă Si. 
ținută pentru îndeplinirea angajamen
telor luate față de consiliile raionale. 
U.C.F.S.

Revenind la activitatea compefițio* 
nală, mai trebuie să arătăm că aso* 
ciatiile sportive pot organiza pe timpul 
iernii întreceri în cadrul concursuri' 
lor „Cel mai bun sportiv din zece" șl 
„Campion al asociației sportive". 
Reamintim că la aceste concursuri sînt 
prevăzute întreceri la șah, tenis de 
masă, volei, handbal, tir, popice etc.

★
Iată deci că în sezonul de iarnă a- 

sociațiile sportive pot desfășura o ac
tivitate intensă la care trebuie an' 
trenați toți membrii înscriși în 
U.C-F.S. Dar, pentru buna organizare 
a acestei activități trebuie multă ini
țiativă și interes din cartea conduce
rilor asociațiilor sportive.

DE IARNA

pentru
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